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Setmana Santa a casa
u L’Hospital de Vic té una mitjana de 30 ingressos 
diaris per coronavirus, però havia arribat a un pic  
de prop de 50; ara no es pot abaixar la guàrdia 

El que hauria d’haver estat el cap de setmana del 
Mercat del Ram i de l’operació sortida de Setma-
na Santa amb cues a la C-17 ha deixat una imatge 
completament diferent: la carretera sense cotxes. El 

confinament de la població, la reducció de la mobi-
litat de vehicles i la disminució de l’activitat pro-
ductiva per evitar la propagació de la Covid-19 ha 
derivat en un descens de la contaminació atmosfèri-

ca. Així ho demostren les dades obtingudes a través 
de les estacions de la Xarxa de Vigilància i Previsió 
de la Contaminació Atmosfèrica de la Generalitat a 
Tona, Vic i Manlleu. A la foto, la C-17 a Malla.

u Catorze 
empreses d’Osona 
i el Ripollès 
ofereixen serveis 
per fer material 
sanitari 

Un cap de setmana amb una imatge insòlita a la C-17
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Quatre dies han estat sufici-
ents per habilitar un hospital 
amb 160 llits al pavelló del 

Castell d’en Planes de Vic. 
Aquest dilluns ja hi podrien 
entrar pacients.

L’hospital de campanya de Vic, a punt

A
LB

ER
T

 L
LI

M
Ó

S

(Pàgines 2 a 10  
i Editorial) 

u El confinament, i la pròrroga de l’estat d’alarma, 
ajudarà a disminuir els contagis; fins ara, la xifra de 
morts al Consorci Hospitalari de Vic s’eleva a 59

“Hem d’atendre 
els malalts, però 
també les famílies”
El doctor Xavier Gómez-
Batiste desgrana les claus 
d’un escenari de fort 
impacte social i emocional

Celebrar els 100 
anys amb la família, 
però a distància
Pilar Serra, confinada a la 
residència de Sant Joan, va 
celebrar els 100 anys amb la 
família, però a distància.
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EL 9 NOU avança un dia l’edició
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El pavelló del Castell d’en Planes ja 
està a punt per acollir a partir d’aques-
ta setmana pacients amb coronavirus. 
En només quatre dies s’ha convertit 

un pavelló d’esports municipal en una 
extensió de l’Hospital Universitari de 
Vic. El centre sanitari està al 150% 
de la seva capacitat i ja ha triplicat el 

nombre d’unitats de cures intensives. 
Segons el Departament de Salut, hi ha 
894 osonencs que han donat positiu de 
Covid-19 i 58 ripollesos.
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Una de les habitacions que s’ha habilitat a l’antiga unitat de Psicogeriatria

Estan ubicats a l’antiga unitat de Psicogeriatria

Una vintena de llits més a 
l’Hospital de la Santa Creu

Vic

T.V.

L’Hospital Universitari de Vic 
és el que atén més pacients 
amb Covid-19, però actual-
ment també n’hi ha d’ingres-
sats als dos sociosanitaris de 
la comarca: l’Hospital Sant 
Jaume de Manlleu i l’Hospital 
Universitari de la Santa Creu. 
En aquest darrer centre, 
on hi ha una seixantena de 
pacients infectats pel virus 

SARS-CoV-2, s’ha habilitat 
l’antiga unitat de Psicogeri-
atria per disposar de 20 llits 
més totalment equipats. Les 
instal·lacions estan gairebé a 
punt, però fonts de l’hospital 
apunten que de moment no 
ha estat possible posar-les en 
marxa per la manca de pro-
fessionals d’infermeria, una 
situació que confien revertir 
a principis d’aquesta setmana 
gràcies a la reincorporació de 
personal que ja ha superat el 

virus. A banda d’atendre paci-
ents, l’Hospital Sant Jaume 
i el de la Santa Creu també 

estan prestant suport a l’as-
sistència geriàtrica en l’àmbit 
de les residències.

Un hospital en quatre dies
El treball conjunt de l’Ajuntament de Vic, el Consorci Hospitalari i empreses de la comarca 
permet habilitar un centre sanitari equipat amb 160 llits al pavelló del Castell d’en Planes
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La pista principal del pavelló del Castell d’en Planes, aquest dissabte. Està a punt per començar a rebre pacients

Vic

Víctor Palomar

Amb un hospital amb un 
150% de la seva capacitat, 
havent instal·lat llits a tots els 
espais possibles de l’edifici i 
després d’unes jornades amb 
uns pics d’ingressos de fins a 
48 pacients diaris, directius 
del Consorci Hospitalari de 
Vic (CHV) van decidir buscar 
una alternativa urgent davant 
el risc que la situació es des-
bordés. Després de descartar 
el recinte firal del Sucre i 
assessorats per professionals 
de Metges Sense Fronteres, 
dilluns mateix van decidir 
convertir el pavelló munici-
pal del Castell d’en Planes 
en una extensió de l’Hospi-
tal Universitari de Vic. En 
només quatre dies i gràcies a 
l’esforç ingent de desenes de 
treballadors de l’Ajuntament 
de Vic i empreses de tota la 
comarca, aquest dissabte es 
va fer entrega al CHV de la 
primera de les dues pistes del 
pavelló totalment adaptada i 
a punt per poder començar a 
acollir pacients aquest dilluns 
un cop el CatSalut doni l’au-
torització definitiva. En total 
hi haurà 160 llits i l’objectiu 
és “que funcionin exacta-
ment igual que si s’hagués 
construït la vuitena i novena 
plantes de l’Hospital de Vic”, 
segons Rosa Morral, direc-
tora assistencial del CHV. La 
principal diferència de l’espai 
que s’ha habilitat al pavelló 
de Vic respecte a altres hos-
pitals de campanya és que a 
tots els llits hi arriba oxigen 
–procedent d’un gran tanc 

situat a l’exterior amb 32.000 
litres de capacitat– i tenen 
el regulador per dispensar 
la quantitat necessària que 
necessita cada pacient. “Aquí 
podem garantir la mateixa 
qualitat i els mateixos serveis 
que es donarien a l’hospital”, 
assegura Morral.  

“Haver fet això en quatre 
dies era molt complicat”, 
assegurava dissabte la direc-
tora assistencial del CHV, que 
afegia que “hem demostrat 
que quan som capaços de 
posar el coneixement de tot-
hom al servei d’un objectiu 
de manera generosa i altruis-
ta, en aquest cas pels pacients 
amb coronavirus d’Osona, 
som imparables”. Gràcies 
a la xarxa de fibra òptica 
municipal els professionals 
sanitaris que treballin al 
pavelló tindran accés al servei 

informàtic del CHV, hi ha ser-
vei de bugaderia, farmàcia, 
alimentació, dutxes o lavabos. 
Gran part de la infraestruc-
tura, des de les tauletes fins 
als suports per a les bosses 
de sèrum, s’han dissenyat i 
fabricat expressament. “S’ha 
tingut molt en compte també 

la seguretat del personal sani-
tari que treballi aquí”, explica 
Jaume Castellano, director de 
Serveis del CHV.

A l’Hospital hi continuarà 
havent els pacients crítics o 
aquells que tenen risc que 
s’agreugi la seva situació. 
De fet, el centre ha passat 
de tenir una unitat de crítics 
d’UCI amb deu llits a tenir-
ne tres: “Mai hauríem pensat 
que un hospital de la nostra 
mida podria arribar a portar 
tres UCI”, afirma Morral. Els 
pacients que aniran al Pavelló 
Vic Salut, que és com s’ha 
batejat, són els que s’anome-
nen en fase de resolució de la 
malaltia. Aquells que encara 
no poden anar a casa seva per-
què necessiten oxigen però 
estan en vies de recuperació 
i poques probabilitats que 
s’agreugi el seu estat. “Per 

tant, que a un pacient el tras-
lladin al pavelló és una bona 
notícia per ell”, afirma Morral.

Un dels motius pels quals 
es va decidir apostar per con-
vertir un gran recinte en un 
hospital i no optar per obrir 
espais en hotels o alguna 
residència va ser per optimit-
zar recursos. Amb un total de 
170 professionals sanitaris 
confinats –entre l’Hospital 
de Vic, el Sant Jaume de 
Manlleu i el Santa Creu–, un 
espai diàfan com aquest per-
met guanyar en eficiència. 
De fet, es tracta “d’un projec-
te de comarca” i hi treballa-
ran, a part dels professionals 
del CHV, també els d’Atenció 
Primària. Un cop estigui al 
màxim de la seva capacitat, 
hi haurà sempre vuit metges 
(entre pneumòlegs, medicina 
general i medicina interna) i 
una trentena d’infermeres i 
auxiliars.  

Aquesta última setmana la 
mitjana d’ingressos al CHV 
ha estat d’entre 30-32 dia-
ris. A l’espera de l’evolució 
dels propers dies, “podem 
dir que estem en un altiplà, 
ni pugen ni baixen”, segons 
Morral. Aquesta xifra és ele-
vada tenint en compte que 
hi ha poques altes perquè la 
mitjana d’estada a l’hospital 
pels afectats per coronavirus 
–deixant de banda els més 
greus– és d’uns deu dies. 
Per això el Pavelló Vic Salut 
donarà aire a l’Hospital. 

Des de l’Ajuntament de 
Vic, el regidor de Serveis, 
Albert Castells, qualifica 
l’obra com “un èxit col·lectiu 
de la comarca” i agraeix 
l’esforç de desenes de treba-
lladors i empreses que s’hi 
han implicat. El regidor d’Es-
ports, Titi Roca, dona un mis-
satge d’optimisme davant el 
coronavirus veient com amb 
l’esforç de molta gent es pot 
fer el que s’ha fet al pavelló 
en només quatre dies.

Xifra de positius
Vic Un total de 894 oso-
nencs han donat positiu 
de coronavirus, segons 
el Departament de Salut. 
533 han estat detectats al 
CHV. Hi ha 58 ripollesos 
que han donat positiu 
tot i que a l’Hospital de 
Campdevànol se n’han 
detectat 73. Al CHV han 
mort 59 malalts de Covid-
19 i a l’hospital comarcal 
del Ripollès, 5.
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Vic

Guillem Freixa

La Covid-19 està sacsejant les 
nostres vides i en força casos 
està situant professionals de 
l’àmbit sanitari i assistencial 
així com moltes famílies en 
escenaris d’un fort impacte 
emocional. L’atenció davant 
d’una malaltia que ha acce-
lerat processos vitals que 
abans es digerien a foc lent, 
o fer front a situacions com 
una possible mort en solitud 
són algunes de les idees que 
desgrana Xavier Gómez-
Batiste, director de la Càte-
dra de Cures Pal·liatives de 
la Universitat de Vic-UCC.

 L’ESCENARI
“Aquesta crisi afecta a tots 
els nivells del sistema sani-
tari. Tots els centres estan 
en tensió. En el cas de les 
residències de gent gran, a 
més, amb unes característi-
ques que ja eren especials. 
Ja anaven una mica justes de 
personal i de recursos, i la 
crisi ha accelerat les dificul-
tats. En aquests centres hi 
ha persones que no només 
requereixen una atenció en 
l’àmbit social, sinó també 
sanitari. Cal un reconeixe-
ment als professionals. La 
situació que vivim accentua 
la idea que cal augmentar 
de manera exponencial la 
necessitat sanitària de les 
residències.”

 EFERVESCÈNCIA

“Tota una sèrie de coses 
que els sanitaris fèiem 
d’una manera natural i 
organitzada, ara, en situació 
de pandèmia, s’han de fer 
amb molta més pressió 
i intensitat. Perquè ens 
trobem un gran volum de 
persones que d’una manera 
brusca entren en un estat 
de malaltia avançada i 
situacions de final de vida.”

 EL FINAL DE LA VIDA

“Davant d’aquesta situació, 
s’atén pràcticament igual 
que abans a nivell clínic 
però el que és complex és 
el tema de la presència 
dels familiars i l’aïllament 
dels malalts. Proposem a 
hospitals i residències que 
en situacions de final de 
vida, respectant el risc de 
contagi i amb les mesures 

“En la mesura del possible cal 
evitar el patiment immens que 
suposa una mort en solitud”

El doctor Xavier Gómez-Batiste desgrana les claus d’un escenari de fort impacte social i emocional 
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Xavier Gómez-Batiste a les instal·lacions de la Universitat de Vic, en una imatge d’arxiu

de protecció que calguin, el 
malalt estigui acompanyat 
almenys per un familiar. La 
por de morir sols és present 
aquests dies en malalts i 
en familiars. Cal tenir en 
compte aquesta necessitat 

d’acompanyament, i en 
la mesura del possible cal 
evitar el patiment immens 
que suposa una mort en 
solitud.”

 EL DOL

“Rituals que van bé pel dol, 
per digerir la pèrdua d’un 
ésser estimat, tampoc es 
poden fer d’una manera 
normal. Hem de pensar en 
com podem pal·liar no només 
la qualitat en l’atenció de 
les persones que afronten 
una situació de final de vida 
sinó també l’impacte en els 
familiars. Primer, perquè 
puguin acompanyar en la 
mesura del possible el seu 
familiar i segon, perquè no hi 
hagi un dol complicat. També 

s’està produint un fort 
impacte en els professionals. 
Treballen amb molta pressió, 
amb situacions d’impacte 
emocional i amb un elevat 
risc de contagi. Estem 
responent d’una manera 

aguda i molt activa a una 
situació de crisi. Tot fa 
preveure que haurem de 
pagar una factura important 
a mitjà termini en termes 
d’estrès posttraumàtic. Hi 
ha molts impactes socials 
i emocionals que s’hauran 
d’entomar.”

 UN PROTOCOL

Des de la càtedra de Cures 
Pal·liatives que imparteix 
la UVic-UCC i que dirigeix 
el doctor Gómez-Batiste 
s’ha creat un document amb 
recomanacions per prendre 
decisions ètiques i clíniques 
a les residències. “Ens hem 
posat d’acord amb persones 
que treballen en residències, 
en projectes de geriatria, de 

cures pal·liatives, atenció 
primària, medicina interna, 
etc., i hem creat un protocol 
per ajudar i donar suport 
als professionals a l’hora 
d’atendre les persones. 
Aconsellar no només 

en l’aspecte clínic, en el 
tractament del dolor i de la 
malaltia, sinó també en l’ètic 
o d’acompanyament a la 
persona i a les famílies.”

 NOUS VALORS

“De les dificultats també en 
podem extreure conclusions 
positives. Estem veient grans 
exercicis de compassió, de 
suport entre persones, de 
reconeixement al col·lectiu 
sanitari i assistencial. Idees 
que caldrà mantenir com 
a societat per fer front als 
temps que venen. Tenim 
grans exemples de bona 
atenció a les persones grans. 
Aquesta crisi ens ha d’animar 
a reflexionar com fer-ho 
encara millor.”

“El protocol 
aconsella en 

l’aspecte clínic 
però també en 

l’ètic” 

“Un gran volum 
de gent ha entrat 

de cop en un 
estat de malaltia 

avançada”  

“Hem de pensar 
en l’atenció als 

malalts però 
també en la de 

les famílies”  

Acurat Iniciativa 
Social es fa càrrec 
de la residència 
Prat de Tona

Tona L’empresa Acurat Ini-
ciativa Social s’ha fet càrrec 
de la coordinació de la resi-
dència Prat de Tona després 
que la Generalitat decidís 
intervenir-la la setmana pas-
sada. Un brot de Covid-19 
hi va fer estralls entre els 
residents i va deixar sense 
efectius la plantilla, arribant 
a un punt que era impossible 
oferir l’atenció adequada a 
la gent gran. Aquest dissab-
te, l’Ajuntament de Tona, 
que va entomar la situació a 
l’espera que es materialitzés 
la intervenció, va confirmar 
que la nova direcció havia 
cobert tots els torns de tre-
ball i l’atenció als residents 
ja era fluida i constant. Des 
de l’ens municipal també es 
va agrair la col·laboració dels 
voluntaris del poble.

Es disparen 
les defuncions 
a partir del 15 
de març

Vic

G.F.

Una de les informacions 
de més impacte en l’edició 
de divendres passat a EL 
9 NOU no apareixia en 
l’apartat de notícies sinó 
en les últimes pàgines, on 
setmanalment es recullen 
les defuncions d’Osona i el 
Ripollès. De manera excep-
cional, la llista la formaven 
97 persones, fent visible la 
sensació que les defuncions 
han augmentat. Les xifres 
de la funerària Cuberta –la 
que cobreix un volum de 
població més gran en les 
dues comarques– així ho 
confirmen. En la primera 
meitat del mes de març 
van haver de fer 40 serveis, 
i en la segona els difunts 
atesos van ser 85. La ten-
dència també és a l’alça si 
es comparen les dades amb 
anys anteriors, ja que el 
març del 2017 van oferir 
84 serveis; el 2018, 75; el 
2019, 79, i el d’enguany 
s’ha arribat als 125. Aquest 
abril tot apunta que la xifra 
de difunts també serà més 
elevada que altres anys, ja 
que en els primers quatre 
dies ja es comptaven 37 
morts. No totes les morts 
són causades per la Covid-
19, però tot indica que hi té 
una incidència important. 
De fet, en la meitat dels 
serveis funeraris de Cuber-
ta s’ha aplicat el protocol 
establert per la malaltia. 
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D’un dia per l’altre, la UVic-UCC s’ha hagut d’adaptar a una nova rea-
litat de treball a distància que es perllonga en el temps i que condicio-
narà el final del curs fins al punt que no tornarà a haver-hi classes pre-
sencials. El rector, Josep-Eladi Baños, en parla en aquesta entrevista. 

El rector Josep-Eladi Baños el gener de 2019, quan va prendre possessió 

“L’alumnat aprendrà     
el mateix, però ho farà 
de manera diferent”

Vic

Jordi Vilarrodà

La suspensió de l’activitat 
acadèmica presencial es 
va produir d’una manera 
abrupta, quan es va declarar 
l’estat d’alarma. La UVic-
UCC estava preparada per a 
aquest escenari?

Com que l’escenari ja feia 
dies (si no setmanes) que es 
veia probable, des del Recto-
rat treballàvem amb aquest 
supòsit. El mateix dia en què 
es va anunciar la suspensió 
de la docència presencial, tot 
el professorat ja va rebre les 
primeres indicacions, que 
s‘han seguit transmetent via 
degans i caps d’estudi. Fer 
aquesta previsió va ser essen-
cial, perquè ja els vam poder 
proporcionar guies de suport 
a la docència en línia i acom-
panyament per fer aquesta 
transició. Alhora, l’Àrea de 
les TIC va poder tenir a punt 
les eines digitals perquè tota 
la institució comencés a fun-
cionar en línia. 

Com s’ha produït el pro-
cés d’adaptació, tenint en 
compte que el termini inici-
alment previst de confina-

ment s’ha anat allargant? 
La clau ha estat que, a par-

tir de la base metodològica 
i dels recursos digitals que 
la institució ha posat a dis-
posició de tot el professorat, 
cada grau, cada assignatura i 
cada professor hagi estudiat 
quines són les millors adap-
tacions en el seu cas concret. 
L’Àrea de les TIC i la Unitat 
de Suport a la Docència han 
anat donant resposta a cada 

necessitat de manera ràpida i 
concreta. Amb tres setmanes 
de docència virtual, estem 
més que satisfets. Prevèiem 
diferents escenaris possibles 
per tal de poder-nos anar 
adaptant en funció de l’evo-
lució dels esdeveniments 
globals. Hem reforçat encara 
més el contacte directe amb 
l’alumnat, per ajudar-lo en 
els problemes que li puguin 
sorgir, també de caràcter 

tecnològic). En funció del 
feedback que rebem podem 
anar fent adaptacions. 

La UVic-UCC ja havia fet 
una aposta per les TIC. En 
alguns estudis, també per la 
semipresencialitat. Ha fet 
això més fàcil la transició?

Efectivament, i aquesta 
aposta per les TIC que ja fa 
anys ha estat una de les claus 
per garantir un salt tan ràpid 
de la docència presencial a 
la digital. Per una banda, les 
plataformes on hem tras-
lladat la docència (i també 
la feina del PDI i el PAS) 
eren eines amb les quals ja 
estàvem treballant en for-
mat pilot. Només hem hagut 
d’accelerar aquest pas. L’ex-
periència que tenim en estu-
dis semipresencials també 
hi ha ajudat. Alguns graus, 
com el de Nutrició Humana 
i Dietètica, o el de Teràpia 
Ocupacional, que s’ofereixen 
en presencial i semipresenci-
al, simplement han hagut de 
traslladar els primers grups 
al sistema de treball dels 
segons. Altres n’han pogut 
prendre la referència.  

Les classes a distància 
poden garantir la mateixa 

qualitat en la formació? 
El sistema amb el qual 

treballem així ho garanteix. 
De fet, preveiem poder dur 
a terme la pràctica totalitat 
dels continguts dels plans 
docents. Dit en altres parau-
les, l’alumnat aprendrà el 
mateix i adquirirà els matei-
xos coneixements, però la 
manera com ho farà serà 
diferent. Les activitats de 
caràcter pràctic, en molts 
casos es poden fer des de 
casa amb les corresponents 
indicacions del professorat. 
Una petita part de les pràcti-
ques, aquelles que requerei-
xen d’un espai físic o entorn 
concret (laboratori, entorn 
natural, instal·lacions espor-
tives...) sí que s’hauran de 
posposar. Sigui d’una manera 
o d’una altra, tot l’alumnat 

completarà les seves formaci-
ons per aquest quadrimestre 
amb els mateixos nivells de 
qualitat que en un quadri-
mestre normal. 

Com pot veure’s afectat el 
final de curs, si la situació 
es perllonga?

Aquesta és una de les opci-
ons amb les quals treballem. 
Per una banda, en moltes 
assignatures l’avaluació de 
l’alumnat no se circumscriu a 
un sol examen final, sinó que 
és fruit del treball al llarg de 
tot el quadrimestre. Per altra 
banda, per a les avaluacions 
tenim múltiples recursos als 
quals, si es dona el cas, ani-
rem donant sortida: l’allarga-
ment del calendari acadèmic 
durant el juliol o, fins i tot, 
el setembre; l’endarreriment 
de l’inici del curs que ve per 

“L’aposta per 
les TIC ha pogut 
garantir aquest 
salt tan ràpid”

Josep M. Serrat, coordinador de Biotecnologia
Vic Va començar donant algunes tasques als estudiants per 15 dies, i ara ja 
veuen possible “que això s’allargui i llavors ja s’acabaria el curs”. El professor 
Josep M. Serrat ha reformulat el pla de treball del curs. L’avaluació parcial 
es pot fer a distància: “El Moodle permet molts tipus d’eines, fins i tot exà-
mens”. No descarta del tot que els exàmens finals puguin ser presencials, 
però “no tornar a veure els alumnes seria una sensació molt desagradable”. 
Per ara, hi manté el contacte amb converses de Zoom i Teams. 

Arnau Casals, estudiant de Periodisme
Vic “Al principi ho vam viure amb una mica de por i nerviosisme, ha afectat 
el dia a dia de tots”, explica Arnau Casals des de casa seva, a Calafell. “Tots 
fèiem teletreball, però és diferent fer-ho al cent per cert, com estem fent 
ara”. Reconeix que li ha servit, per exemple, per aprendre a fer funcionar 
nous programes de videoconferència, i per relacionar-se de manera diferent 
amb companys i professors. Creu que la UVic-UCC ha fet “una magnífica 
gestió d’un problema tan difícil de maniobrar com aquest”. 

Entrevista a Josep-Eladi Baños, rector de la UVic-UCC
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El rector Josep-Eladi Baños el gener de 2019, quan va prendre possessió 

quadrar calendaris; la subs-
titució d’alguns exàmens per 
altres sistemes d’avaluació 
que garanteixin el mateix 
rigor; la realització de pro-
ves en línia... Òbviament, 
l’endarreriment ja sabut de 
les proves d’accés a la univer-
sitat i del calendari de pre-
inscripció i de matriculació 
suposarà canvis. 

Els estudis de postgrau, 
com es veuran afectats? 

En aquest cas comptem 
amb dos avantatges: el pri-
mer és que una part rellevant 
dels estudis de màster i 
postgrau ja s’imparteixen de 
forma semipresencial o en 
línia. En segon lloc, els calen-
daris d’aquests programes 
no són els mateixos que els 
dels graus i la flexibilitat per 
poder allargar és més gran.

L’anul·lació del Saló de 
l’Ensenyament, i en general, 
el fet que aquesta crisi coin-
cideixi amb la campanya per 
a la preinscripció, pot per-
judicar la UVic-UCC en la 
matrícula del proper curs?

Aquest és un tema que 
hem de tenir molt en compte 
i en el qual estem treballant 
intensament. De tota mane-
ra, totes les universitats ens 
trobem en la mateixa situa-
ció d’incertesa i de novetat. 
Mai havíem viscut una situa-
ció així i possiblement ens ha 
atrapat a tots –em refereixo 
al món acadèmic)– en un 
dels pitjors moments. Els 
futurs estudiants universita-
ris tindran un procés d’accés 
a la universitat diferent, però 
el nombre d’alumnes que 
accedirà l’any que ve als estu-
dis superiors és el mateix 
amb o sense coronavirus. 

Els pressupostos a punt de 
ser aprovats eren decisius 
per renovar i ampliar el 
contracte programa entre la 
Generalitat i la UVic-UCC. 
Ara pot ser que no s’aprovin 
o que es vegin alterats. Els 
preocupa aquest fet?

Com és sabut, des del juny 
de 2018 la nostra Univer-
sitat té vençut el contracte 
programa, i renovar-lo ja era 
una de les nostres prioritats, 
malgrat les successives pròr-
rogues que el govern ha anat 
fent del pressupost vigent. 
Les negociacions per a la 
renovació d’aquest contracte 
programa, adaptat a la reali-
tat actual de la UVic-UCC i al 
seu paper clau a la Catalunya 
Central, estaven molt avan-
çades i els resultats obtin-
guts eren molt satisfactoris. 
És cert que la situació apunta 
a un ajornament de l’apro-
vació dels pressupostos de 
2020. Entenem l’endarreri-
ment però també estem con-
vençuts que les negociacions 
es reprendran de seguida que 

la crisi actual ho permeti, i 
que l’acord que esperem serà 
només qüestió de temps. 

Com valora la resposta de 
la comunitat universitària 
al trencament de la seva 
quotidianitat? 

Només puc tenir paraules 
d’agraïment per a tots: pro-
fessors, investigadors i pro-
fessionals d’administració i 
serveis. Tothom ha respost 
de forma excepcional i ha 
treballat per fer possible el 
que des del primer moment 
hem aconseguit: mantenir la 
universitat oberta i en fun-
cionament. Soc molt consci-
ent de l’esforç personal que 
estan fent tots ells, molts 
dels quals –com passa en 
molts altres sectors– han de 
combinar el teletreball amb 

la cura de fills o de persones 
grans i a càrrec. Un cop més, i 
no és ni el primer ni el segon, 
quan aquesta institució ho 
ha requerit, els seus pro-
fessionals han respost. Vull 
tenir un agraïment especial 
pels professors dels graus 
sanitaris, ja que molts d’ells 
compatibilitzen la seva tasca 
assistencial amb la docent.

Tenen constància de si 
els estudiants de fora de 
Catalunya han pogut tornar 
als seus llocs de residència?

Hi ha de tot perquè, en 
última instància, la deci-
sió de quedar-se o marxar 
era només seva. El que ha 
fet la Universitat, a través 
dels serveis d’atenció als 
estudiants, ha estat fer un 
seguiment de cadascun d’ells 
per conèixer la seva situació 
personal, informar-lo de tot 

el que estava passant i donar-
li a conèixer les diferents 
opcions que tenia a l’abast. 
Cadascú ha pres la decisió 
que ha cregut oportuna. 
Molts han marxat i seguei-
xen la docència des dels seus 
països i d’altres s’han quedat 
i nosaltres ho hem respectat 
i els hem ajudat, si ha calgut. 
El mateix ha passat amb el 
nostre alumnat que es troba-
va fent estades a d’altres paï-
sos. Des de fa dues setmanes, 
tots els que eren fora i volien 
tornar es troben a casa seva. 

La crisi d’ara accelera pro-
cessos que ja es veien com el 
de la desaparició de la classe 
magistral?

Sempre he estat convençut 
que dels mals moments en 
poden (i n’han de) sorgir 
coses bones. I aquesta crisi 
del coronavirus, almenys en 
l’àmbit acadèmic, crec que 
n’és un exemple clar. Adap-
tar la docència d’un dia per 
l’altre sense saber fins quan 
s’allargarà ha estat un repte, 
però també una oportunitat. 
La sensació que es palpa a la 
UVic-UCC és de satisfacció 
per com hem estat capaços 
en un temps rècord de fer 
aquest salt. Estic convençut 
que ens haurà servit per 
espolsar-nos algunes pors 
per, en un futur, tenir clar 
que la docència no presencial 
pot ser un bon complement 
a la presencial. Sense anar 
més lluny, el curs que ve, 
afegirem tres nous graus al 
format semipresencial, que 
fins ara s’oferien només a 
Nutrició Humana i Dietètica 
i a Teràpia Ocupacional i 
que el 2020-2021 incorpo-
rarà els de Màrqueting i 
Comunicació Empresarial, 
Periodisme i Comunicació 
Audiovisual. L’experiència 
que estem vivint ara només 
fa que demostrar que aques-
ta decisió és absolutament 
encertada. 

“Hem aconseguit 
mantenir la UVic 
-UCC oberta i en 
funcionament”

Els rectors donen 
per fet que no hi 
haurà més classe
Vic/Barcelona La reunió 
telemàtica que els rec-
tors de les universitats 
catalanes van mantenir 
divendres al matí amb el 
president de la Generali-
tat, Quim Torra, va acabar 
amb l’acord d’allargar les 
classes en línia durant tot 
l’abril i el maig. Per tant, 
no hi haurà més classes 
presencials aquest curs. 
Així ho va comunicar el 
rector de la UVic-UCC 
divendres a la tarda a tota 
la comunitat università-
ria. En la mateixa nota, 
admet com a probable “que 
almenys una part de les 
avaluacions finals es realit-
zi en línia”. La matricula-
ció per al proper curs pas-
sa del juliol al setembre. 

La direcció de 
la FUB “revisarà  
les despeses”
Vic La direcció de la FUB 
procedirà “a revisar totes 
les despeses de la institu-
ció, per donar prioritat a 
les que siguin absoluta-
ment necessàries”. Per ara, 
l’afectació als treballadors 
és que no podran dema-
nar bestretes de nòmina 
fins al 30 de juny i que la 
paga extraordinària pre-
vista aquest abril es farà 
pel juliol, quan ja hi ha 
“garanties de disposar de 
tresoreria” per fer-la efec-
tiva. El comitè d’empresa 
reconeix, en una nota 
d’aquest dimarts passat, el 
moment excepcional, i es 
mostra disposat a acceptar 
“les propostes que dema-
na l’empresa que siguin 
estrictament necessàries”. 

Joan Busquiel, director de l’Àrea TIC
Vic Joan Busquiel ha pilotat el pas de la UVic-UCC cap a una universitat 
totalment en línia. “Molta feina ja la teníem per mà, podríem dir que està-
vem preparats en un 80% i ara hem arribat al 100%”. Els primers dies, des de 
l’Àrea TIC van donar suport a tothom –professors o personal d’administració 
i serveis– que necessitava resoldre qüestions tècniques. Ara ja tothom s’ha 
adaptat al nou context. El tràfec de dades ha canviat: ara no n’hi ha de sorti-
da i sí moltes més d’entrada. I tothom ha descobert el Zoom o el Teams.

Núria Estarlich, estudiant de 3r de Medicina
Vic “Dijous fèiem l’última classe presencial i divendres ja estàvem treballant 
des de casa”, explica Núria Estarlich des de Calella. A Medicina treballen 
assignatura per assignatura, i ara els de tercer curs han acabat Nefrologia 
i Urologia amb tot el programa complet. Només els quedaran pendents les 
pràctiques que havien de fer a l’Hospital Universitari de Vic. Els seus profes-
sors, que són metges, compaginen aquests dies les classes i la seva feina als 
hospitals. “Els hem escrit una carta d’agraïment per l’esforç que estan fent”.
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“Hi ha una tranquil·litat 
i un silenci accentuats”
Albert Espadamala viu sol en un mas de Torelló

Torelló

T.V.

Albert Espadamala viu sol 
en un mas a tres quilòmetres 
del nucli urbà de Torelló. Ha-
bitualment ja està acostumat 
a la quietud, però ara “hi ha 
una tranquil·litat i un silenci 
molt accentuats, només el 
trenquen els animals”. Fins 
fa unes setmanes pels ca-
mins del voltant de casa seva 
hi passava gent caminant 
o en bicicleta, però l’estat 
d’alarma i les restriccions 
per evitar la propagació del 
coronavirus ho han canviat. 

Ell mateix explica que últi-
mament gairebé no ha vist 
ningú a banda del conductor 
del camió de pinso o el per-
sonal dels establiments on va 
a comprar.

Com que es dedica a la 
cria de vedelles de llet i no 
a l’elaboració d’un produc-
te final, a la granja no ha 
percebut cap efecte de la 
pandèmia, però sí que ha 
deixat d’impartir classes de 
pàdel al Club Tennis Torelló. 
També admet que troba a 
faltar la vida social: “Quan 
acabava la feina me n’anava 
al poble, m’agrada l’esport... 

Passava hores amb gent. Ara 
ja no, i a casa no hi pot venir 
ni l’hortolà”. Malgrat que es 
defineix com una persona 
addicta al mòbil i és actiu a 

les xarxes socials Twitter i 
Instagram, Espadamala no 
comparteix “la histèria” que 
s’hi acostuma a generar: 
“La situació és crítica, molt 

i molt complicada, però en 
parlen amb més tranquil·litat 
els professionals sanitaris 
que la gent asseguda al sofà 
de casa”.
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Albert Espadamala es cuida d’unes 200 vedelles de llet. A casa també hi té gallines, gossos, cabres i ovelles ripolleses
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Ramon Berengueras, en una imatge d’arxiu a la granja d’ovelles que té l’empresa

“Som molt curosos 
amb cada procés”
Ramon Berengueras, formatger d’Olost

Olost

M.E.

Un altre dels productes que 
no pot faltar a les lleixes de 
botigues de comestibles i 
supermercats és el formatge. 
I se n’hi troba perquè petits 
elaboradors, com Betara, 
d’Olost, continuen al peu del 
canó. “Vosaltres rai que tre-
balleu, et diu la gent aquests 
dies, però en aquestes circum-
stàncies no sé pas què m’esti-
maria més”, deixa anar Ramon 
Berengueras, gerent d’aquest 
formatgeria d’arrel familiar. 

En el seu cas, en tractar-se 
d’una empresa petita no han 
pogut habilitar dos torns. En 
tot el procés d’elaboració i 
fabricació hi treballen una 
desena de persones. En un 
sector que ja està habituat 
a prendre mesures d’higi-
ene, aquests dies les han 
augmentat i reforçat. “Som 
molt i molt curosos amb 
cada un dels processos”. I és 
que “pateixes per tot, tots 
hem agafat por”. També han 
incrementat el percentatge 
d’externalització de la distri-
bució dels productes per fer-

lo arribar a la seva clientela.
Si bé és aviat per determi-

nar com acabarà repercutint 
en les vendes, la tendència, 
ara mateix, és “d’anar baixant 

lleugerament”, apunta. Si 
bé la demanda de grans àre-
es comercials “aguanta”, la 
botiga de poblacions petites i 
turístiques, un client habitu-

al per ells, “ho estan passant 
malament”. Betara ha estat 
la formatgeria catalana més 
guardonada als World Che-
ese Awards els últims anys.
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Judit Navarro, Raül Cubero i Eve Martínez, a l’interior de Gràfic Paper

“Repartim premsa a un 
centenar de clients”
Gràfic Paper, de Ripoll, al servei del lector

Ripoll

J.R.

Gràfic Paper ha sobreviscut 
a la crisi de les llibreries i 
papereries convertint-se en 
un dels pocs establiments 
d’aquest sector a Ripoll. 
Fins al setembre passat 
tenien dos locals, el del car-
rer Progrés, que fa 22 anys 
que funciona, i el del carrer 
Mossèn Cinto, que en va 
durar 17. D’ençà del tanca-
ment que van oferir als seus 
subscriptors de repartir-los 
diàriament la premsa a domi-
cili sense cap càrrec afegit. 

Per això ara Raúl Cubero i 
Eve Martínez es reparteixen 
aquesta tasca a partir de 
3/4 de 8 del matí, reforçats 
per Carme Capdevila, Judit 
Navarro i Joan Cubero, 
segons els dies.

D’ençà del confinament 
que deixen el diari i revistes 
a domicili a més persones 
sobretot grans “després 
d’haver-los convençut amb 
l’ajuda dels seus fills que el 
millor és que no surtin de 
casa”, explica Cubero. Per fer 
el repartiment utilitzen màs-
cara, guants de làtex i gel per 
netejar-se les mans. A més 

a la botiga també regalen 
unes màscares que han cosit 
alguns clients. El fet d’haver 
d’estar de cara a la gent els 
ha obligat a restringir l’en-

trada a dues persones dins 
de l’establiment. Al principi 
especifica que “havíem de 
fer una mica de municipals, 
però la gent ho ha assimilat i 

respecta la distància de segu-
retat”. A més de diaris, revis-
tes, material de papereria i 
llibres, Gràfic Paper també 
funciona com a estanc.
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Important descens dels principals 
contaminants atmosfèrics a Osona

L’expert Xavier Querol alerta que per sortir de la crisi es poden deteriorar les polítiques ambientals
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La ciutat de Vic i la C-17 vistes des del coll de Malla, en una imatge sense vehicles del tot excepcional

Vic

Guillem Freixa

El confinament de la pobla-
ció, la reducció de la mobili-
tat de vehicles i la disminu-
ció de l’activitat productiva 
que han comportat les mesu-
res per evitar la propagació 
de la Covid-19 ha derivat en 
una rebaixa en l’emissió de 
contaminants que provenen 
de la utilització de combusti-
bles fòssils com són els òxids 
de nitrogen (NoX, No i No2) 
i les partícules en suspen-
sió. Així ho demostren les 
dades obtingudes a través 
de les estacions de la Xarxa 
de Vigilància i Previsió de la 
Contaminació Atmosfèrica 
(XVPCA) de la Generalitat 
instal·lades a Tona, Vic i 
Manlleu.

Comparant la mitjana diària 
obtinguda els 18 dies anteri-
ors a l’establiment de l’estat 
d’alarma –el 14 de març– i 
els 18 posteriors –fins al 31 
de març–, es poden apreciar 

disminucions com per exem-
ple la de l’estació de Tona, on 
el monòxid de nitrogen (No) 
ha caigut un 52% entre els 
dos períodes comparats. A 
Manlleu, el monòxid de nitro-
gen cau un 44%; els òxids de 
nitrogen (NoX), un 39%, i el 
diòxid de nitrogen (No2), un 

35%. Pel que fa a les PM10, 
la caiguda a Manlleu és del 
31%, mentre que el mateix 
paràmetre a l’estació de Vic 
disminueix un 26%. Si es 
posen les dades en un gràfic 
lineal en el temps, s’observa 
que les xifres de contami-
nació baixen i s’estabilitzen 

respecte al període anterior. 
L’investigador en ciències 
ambientals i qualitat de l’ai-
re a l’IDAEA-CSIC Xavier 
Querol veu natural que la 
reducció de la mobilitat i 
de la producció rebaixi els 
nivells dels contaminants 
“però no és molt rellevant, ja 

que el problema de la qualitat 
de l’aire és estructural. És una 
carrera de fons”. En aquest 
sentit, sí que alerta d’un esce-
nari que pot jugar un paper 
clau en el futur ambiental 
del planeta: “Els efectes de 
les crisis econòmiques com 
la que segurament haurem 
d’afrontar sempre han sigut 
negatives per les polítiques 
de qualitat de l’aire i protec-
ció del clima. Tenim exemples 
recents, com la crisi del 2008, 
en què es van presentar les 
polítiques ambientals com un 
fre o un límit al creixement 
econòmic. Les directives 
europees es van anar ajornant 
i es va ser més permissiu amb 
les emissions dels vehicles de 
gasoil”. 

Sobre el fet que l’actual 
societat tingui una major edu-
cació i consciència ambiental 
per evitar passar per alt possi-
bles rebaixes en les polítiques 
ecologistes per part de la 
classe dirigent, Querol  no és 
massa optimista: “A l’Alcora, 
al País Valencià, es deia: fum 
o fam. En el sentit que si les 
xemeneies de les fàbriques no 
treien fum, era un mal senyal 
per a l’economia. Malaurada-
ment la frase encara té sentit. 
En època de bonança concep-
tes com la sostenibilitat domi-
nen. Entre el 2010 i el 2014 
l’interès per la qualitat de l’ai-
re era gairebé inexistent”. 

La modificació serà vigent mentre duri el decret de l’administració referent a les mesures de prevenció per la Covid-19.

Us recomanem que truqueu abans d’acudir al nostre centre, ja que els professionals de la salut 
miraran de respondre telefònicament els diferents problemes de salut que es puguin presentar.

 Pl. de la Catedral, 9  /  info@bayesconsultori.cat  /  Tel. 93 889 22 29

Nou horari temporal
De dilluns a divendres 
de 9 a 13.00 i de 16 a 20.00
Dissabtes tancat

EncarrEga
la mona
i la portem
a casa teva
2 midEs pEtita o mini
de fruita, nata, xocolata
o mantega
matins 93 859 47 80

càtering
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L’alcaldessa de Vic, 
Anna Erra, dona 
positiu per Covid-19

Vic L’alcaldessa de Vic, Anna 
Erra, va explicar a través 
de les xarxes socials que ha 
donat positiu per Covid-19. 
“Gràcies a tots els que us i 
ens cuideu. No abaixem la 
guàrdia i ara més que mai: 
queda’t a casa. Gràcies com-
panyes i companys que heu 
estat al peu del canó física-
ment, on no he pogut estar, 
per ser positiva de coronavi-
rus. Mai s’oblidarà tanta gene-
rositat.” En els darrers dies, 
Erra ha enviat missatges a la 
població a través de vídeos. 

Era una opció per anar a segones residències

Rodalies deixa sense servei 
l’R3 de Ripoll en amunt
Ripoll

Jordi Remolins

La línia ferroviària R3 de 
Rodalies ha quedat sense 
servei de trens entre Ripoll 
i Puigcerdà. La supressió 
temporal s’ha justificat per 
l’adequació i optimització per 
part d’Adif dels serveis de 
què disposa al centre de Con-
trol de Trànsit Centralitzat i 
pel manteniment de la infra-
estructura, tot i que l’estat 
d’alarma decretat a tot l’Estat 

n’és el rerefons per la situació 
excepcional de mobilitat. La 
mateixa Renfe ha desaconse-
llat viatjar excepte per raons 
inajornables i d’extrema 
necessitat. Durant els darrers 
caps de setmana on la vigi-
lància a les carreteres s’havia 
extremat per part de policies 
locals i Mossos d’Esquadra, el 
trajecte en tren fins a la Vall 
de Ribes i la Cerdanya s’ha 
convertit en una alternativa 
en tractar-se d’un mitjà de 
transport sense els mateixos 

controls. Diferents usua-
ris ribetans han denunciat 
aquest fet a les xarxes socials.

L’alcaldessa de Ribes de 
Freser, Mònica Santjaume, 
assenyala en canvi que no se 
n’ha detectat una afluència 
especial amb tren. En canvi 
sí que reconeix la presència 
de segons residents o bé de 
gent que encara que estiguin 
empadronats a Ribes habitu-
alment només hi són durant 
el cap de setmana, però 
afirma que no hi ha hagut 
problemes de transgressió de 
les normes de confinament: 
“Hi ha gent que s’ho salta 
tot i gent que ho fa molt bé 
independentment d’on tingui 
la residència habitual”. En 

aquest sentit el sindicalista 
de referència de CCOO al 
Ripollès i la Cerdanya, el 
ribetà Xavier Rodríguez, 
apunta que “divendres el 
supermercat era ple de gent 
que habitualment no viu a 
Ribes”, i exigeix un major 
control sobre aquest sector 
de la població. A la població 
veïna de Planoles l’alcalde, 
David Verge, també diu que 
no s’ha observat l’arribada de 
segons residents amb tren, 
però assenyala que “hi ha més 
d’una vintena de famílies que 
van arribar fa quinze dies, tot 
i que no s’han mogut de casa. 
El poble està tranquil i no 
hem tingut cap mena d’inci-
dència”.
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Vic

Agustí Danés

Estem en guerra?
No hauríem de fer servir aquest llenguatge mili-

tar per parlar dels problemes que tenim, ja que 
això té un rerefons, però sí que estem ficats en una 
lluita. 

Una lluita contra qui?
Contra el virus no, que no és bèl·lic. La nostra és 

una lluita entre països i classes socials, permanent, 
que existeix encara que es lliuri com en somort. 
Que una part del debat sigui si és millor prioritzar 
l’economia que la vida de les persones no és altra 
cosa que una manifestació d’aquesta guerra.

Però per molts dels nascuts a la segona meitat 
del segle XX que de cop emmalalteixin familiars, 
ingressin veïns a l’hospital o morin amics és un 
estrès emocional mai viscut. Com si fos una guer-
ra.

Aquí és un aspecte nou, sí. Però fa uns dies llegia 
un article a l’Ara en què comentaven que cada any 
a l’Àfrica hi ha entre 3 i 4 milions de persones que 
moren per contagis de diferents virus: ja sigui la 
malària, el tifus... per què aquestes criatures moren 
allà i aquí no en mor cap? Perquè els hem deixat de 
banda. Per tant, la guerra és permanent, té molts 
coixins, si vol molt tous i és en somort, però exis-
teix. En aquests moments es qüestiona molt el capi-
talisme i el neoliberalisme com a causa principal, 
però crec que no canviarà gaire res.

Per què no canviarà res? Sí que canviarà. Serem 
diferents.

Pot ser que siguem diferents, però hi haurà un 
gran bloc de persones que no tindrà mitjans. Aques-
ta serà la diferència. És i serà molt greu. Això sí que 
canviarà contra la gent, però la gran direcció mun-
dial crec que no canviarà, per desgràcia.

De les crisis es diu que en surten oportunitats. 
No li fa la impressió que és una frase feta? Que en 
una crisi així, sanitària però amb altres derivades, 
hi acabarà patint massa tothom?

Sempre n’hi ha, d’oportunitats. Fixi’s que la crisi 
de l’any 2008 va donar oportunitat a les grans for-
tunes a enriquir-se encara molt més i, en canvi, les 

grans capes de població, la classe mitjana i la gent 
senzilla, es va empobrir. Per tant, aquella crisi és 
clar que va ser una gran oportunitat. I ara aquesta 
oportunitat segurament que es tornarà a donar.

Aleshores no parlem del mateix. Vostè parla 
d’una oportunitat només per segons qui.

Exacte. Per la majoria estic d’acord que serà una 
autèntica llosa, però per alguns no. Això és molt 
greu.

Què li sembla que hi hagi milionaris que hagin 
donat diners per a la investigació contra el coro-
navirus?

Ho diré de forma molt crua. Millor que ho hagin 
donat que no que s’ho quedin, però em sembla una 
mofa, una presa de pèl. Aquests diners d’on han 
sortit? Un dels pares de l’Església, sant Ambròs, 
diu, i ho repeteixen sovint altres persones, com 
Pere Casaldàliga o el jesuïta Xavier Alegra, que 
qui hagi fet una gran fortuna o és un lladre o és 
un fill de lladres. Que ara les grans fortunes donin 
una part de diners no m’acaba d’agradar, pel que 
amaga. Això ja ha passat altres vegades. Fa uns 
anys l’amo de Zara va donar 30 milions a Càritas i, 
uns quants que aleshores érem a Càritas a Vic, ens 
hi vam oposar ja d’entrada perquè la donació coin-
cidia precisament en un moment en què hi havia 
hagut una desgràcia molt gran per un accident a 
l’Àsia que va posar al descobert les condicions en 
què treballaven els obrers de la indústria tèxtil. El 
següent any ja no vam voler aquells diners. Com 
deia en un altre article a la premsa Natza Farré, hi 
ha assistencialisme, donatius, perquè hi ha desi-
gualtat. Tothom s’hauria de poder guanyar la vida, 
i no viure com un pidolaire.

Com es podria fer? Que aquestes donacions que 
ara es fan de forma altruista es realitzessin de 
manera reglada anualment en funció de com li 
anés l’activitat a cada persona o a cada empresa? 
Això, de fet, ja existeix. Són els impostos.

Sí, però cal una regulació més humana i més 
justa, primer de tot. Que unes persones cobrin un 
sou de misèria i d’altres cent vegades més, o fins 

i tot més, no pot ser. Els impostos són una via de 
redistribució per corregir-ho, però hauria d’estar 
justament regulat.

Aquests dies és lògic que tinguem por?
És lògic que tinguem por segons quin sigui l’eix 

interior que cadascú té.
Què vol dir?
En una entrevista d’Antoni Bassas, Daniel Inne-

rarity deia que els filòsofs es plantegen qüestions 
tan crues i que evidencien que som tan petits que 
una situació nova, com la que estem vivint ara amb 
el coronavirus, no els fa canviar l’eix interior, no els 
desestabilitza. Per tant, les persones que ja estan 
acostumades al silenci, al pensament, a meditar les 
qüestions importants de la vida, una situació així 
no els fa cap gràcia, tampoc por, però aquesta acti-
tud no és molt general.

Davant d’això resar consola?
Consola a certes persones. Jo com a capellà i com 

a persona que s’ha dedicat a qüestions socials, he 
resat sempre, però resar és parlar amb Déu, escol-
tar-lo, demanar-li força i encert, no demanar-li que 
faci coses que no pot fer i que ens ha encomanat a 
tots nosaltres. El bisbe de Sant Sebastià, José Igna-
cio Munilla, aquests dies parlava de la providència 
subratllant que ja sap què fa, i com incloent-hi 
aquí el coronavirus. I el bisbe Schneider de Kaza-
jistan afirmava que aquest virus era un càstig del 
cel especialment contra els bisbes de l’Amazònia 
i el papa pel seu culte a la pachamama terra. Com 
poden dir això uns bisbes? És un escàndol. Resar no 
és demanar a Déu que elimini el virus, que tregui 
les desgràcies de la carretera... Resar és un acte de 
confiança en Déu; en la pregària no es pot demanar 
allò que és un impossible per Déu. Resar consola en 
la mesura que fa créixer el gruix interior.

Però així hi pot haver una crisi de fe. 
Això no provoca una crisi de fe. La crisi de fe la 

tenim de fa molts anys. Qui té fe, no qui té costums 
socioreligiosos, no la perd per aquests contratemps. 
S’havia presentat massa sovint un Déu de càstig, 
de por, no un Déu de perdó, d’amor. I això no ha fet 

La nostra és  
una lluita 
permanent entre 
països i classes 
socials

Ramon Bufí (4)

Ramon Bufí (Sant Pere de Torelló, 
1943) és des de fa anys el rector 
de la parròquia de Roda de Ter. 
Professor de català i capellà, s’ha 
caracteritzat per un profund sentit 
de la justícia social. La seva sempre 
ha estat una veu clara i, quan ha 
convingut, també crítica. I, ara, no és 
cap excepció. En aquesta conversa, 
parla de la crisi del coronavirus, de 
la fe, de la societat que tenim i de la 
que vindrà.
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cap bé. Les persones cada vegada som més autò-
nomes, més lliures. Aquest Déu no els espanta, el 
dimoni no els espanta, l’infern no els espanta... Per 
tant, la crisi no és d’ara. I més a Catalunya, on som 
capdavanters mundials en el secularisme. Si la situ-
ació actual provoca en algú una crisi de fe és per-
què en lloc de tenir fe potser tenia una altra cosa al 
cap, una religió, uns costums, uns malentesos, que 

és diferent.
Li parlava de crisi de fe perquè a 

vegades fa la impressió que busquem 
respostes d’on sigui, de la religió, 
de la política... i, ara, més que rebre 
respostes categòriques potser el que 
tocarà és fer-nos moltes preguntes.

És que qui es fa preguntes ja es dona 
respostes profundes. Les preguntes 
que ens fem crec que haurien d’anar 
en dos sentits. En un: què és clau i 
important en la vida? I aquí podem 
posar-hi Déu, la filosofia... I en l’altre: 
jo en quines il·lusions i en quines 

esperances confio? Respondre’s això 
és bàsic.

Després de la pandèmia canvi-
arem l’escala de valors indivi-

duals?
Crec que no. Ens hem 
ficat tan profundament 

en un estil de vida de 
consum, de diners, 

d’esplai o de pas-
sar-nos-ho bé a 
qualsevol preu 
que això és molt 
difícil de superar. 

Quan dic això faig 
una gran genera-

lització, i no seria 
bo oblidar tanta gent 

que viu uns valors pro-
fundíssims d’escoltar, de 

solidaritat, de justícia... tota aquesta gent ja els ha 
canviat els valors.

I renúncies? Segur que hi haurà renúncies de 
llibertats en pro de la seguretat, per exemple.

Això no ho farem, sinó que ens ho imposaran. La 
presència dels militars a les rodes de premsa sem-
bla una anècdota, però no ho és. Té un missatge: 
com que a l’hora de donar explicacions hi havia una 
autoritat molt seriosa es pot pensar que ha ajudat 
que anés més bé tot. Això passarà i especialment 
aquí en aquest país. Per què aquesta absurda cen-
tralització d’aquests dies que ho ha fet anar tot pel 
pedregar? Per què des del Suprem s’ha advertit de 
no deixar dormir a casa als presos polítics?

Però és que hi ha un debat de sobiranies. Estem 
davant d’una crisi global que potser s’hauria 

d’afrontar fins i tot des d’una sobirania més 
àmplia que la que representen els estats-nació. 

De quina sobirania parlem? 
De la sobirania política.
Les sobiranies polítiques, com pot ser l’aspiració 

del procés per la independència o la de la unitat 
d’Espanya per dir-ne dues de contraposades, tenen 
un pes relatiu. La sobirania d’Europa és la del 
diner. El primer títol de la Unió Europea, quan es 
deia Comunitat Econòmica Europea, era l’escaient. 
L’economia era el que comptava i és el que compta. 
I aquesta sobirania és la que no canviarà: la dels 
diners i la dels grans trusts internacionals. Les 
altres sobiranies, com les polítiques, són menys 
rellevants. Ens deixen jugar a tots una mica, però 

no va més enllà.
Sempre diem que les relacions les mata la dis-

tància, però en una casa, on conviuen diverses 
persones, pot ser que les relacions també les aca-
bi matant la proximitat?

Hi ha una possibilitat de creació de problemes 
a les famílies i, d’això, la ràdio i els diaris en par-
leu. Potser sí. Però la meva experiència d’aquests 
dies no és aquesta: he telefonat a molta gent i la 
percepció no és la dels problemes. Al contrari. 
Ahir, per exemple, dues persones em van fer un 
gran cant al confinament, que permet més temps 
lliure, que hi hagi més comunicació, que es pugui 
viure en família, que existeixi més dedicació als 
fills, que es pugui ser solidari des dels aplaudi-
ments als balcons... Si hi ha un perill de trenca-
ment de relacions jo no l’he vist. 

La situació ens posa a prova a tots. Ens adona-
rem que necessitem més paciència, més toleràn-
cia i més empatia?

Això sí. Aquests dies ens faran avançar obliga-
tòriament en la paciència i, el fet d’estar confi-
nats, representarà un aprenentatge per a tots, i 
per a joves i adolescents.  

Veu el final d’aquest túnel?
Veig el final del coronavirus al juny o al juliol, 

potser. Però al final de la gran estructura que ens 
mou a tots, no. Aquests dies he parlat amb gent 
diferent i els deia que la quietud, el silenci forçós 
ens ajuda a fer un aprenentatge, a pensar. I això 
és important. O bé fem un aprenentatge de plan-
tejaments profunds o no ho tenim bé. I que consti 
que dient tot això no em sento gens derrotat, tot 
el contrari: ens hauria d’estimular a lluitar per 
transformar aquesta situació.

I vostè com passa les hores? 
 Llegeixo com mai, escolto música com mai, faig 

exercici, faig silenci, truco molt per telèfon i rebo 
moltes trucades; és bo escoltar i parlar, sense 
moure’ns de casa. La gent em porta el que neces-
sito. Ara, d’aquí un moment, em portaran EL 9 
NOU i l’Ara.

“La quietud, el silenci forçós, 
ens ajuda a fer un aprenentatge, 
a pensar. I això és important”

Dilluns, 6 d’abril de 2020 9



EL TEMA NOU9EL Dilluns, 6 d’abril de 202010 Els efectes del coronavirus

“Si hi ha total seguretat en ter-
mes sanitaris, cal reiniciar el curs 
per tornar una mica a la normali-
tat. També es podria allargar un 
parell de setmanes per darrere, 
no passa res. Soc del sector 
educatiu i penso que hem d’unir 
esforços, ser solidaris i posar-nos 
a disposició del que convingui.”

Dolors 
Anton
(Sant Pere  
de Torelló)

“S’ha de poder acomiadar el 
curs presencialment per dir 
adeu als mestres i companys, 
sobretot els que acaben sisè i 
l’any vinent seran a l’institut. 
Des del meu punt de vista, els 
alumnes es mereixen tancar el 
cercle. La situació és excepcio-
nal i han quedat molt penjats.”

Ana 
Miguel 
López
(Tona)

“El curs escolar no s’ha de rei-
niciar perquè mai s’ha aturat. 
S’ha d’acabar amb una festa de 
retrobament, d’afirmació social 
i educativa per reconstruir el 
futur amb energia renovada.”

Sebastià 
Bardolet
(Vic)

S’HA DE REINICIAR EL CURS ESCOLAR ENCARA qUE SIgUI pER DUES SEtmANES?

“El govern ha de pensar bé si és 
viable aixecar el confinament i 
l’estat d’alarma, ja que conviu-
rem amb el virus durant molt 
temps. Tornar a les classes em 
sembla exposar els alumnes a un 
risc innecessari. No crec que l’ad-
ministració pugui proporcionar 
EPI a tots els infants i joves.”

María 
Fernanda 
Parra
(Manlleu)

“S’ha de tornar a l’escola, oi tant 
que sí! I mínim allargar el curs 
durant tot el juliol per recuperar 
les classes perdudes.”

Fina Vila
(Les Masies 
de Voltregà)

“Tenim una nena que fa P5. El 
setembre que ve canviarà d’edi-
fici, de professors i es barrejaran 
les dues classes, de manera que 
és possible que, a banda del pati, 
deixi d’estar amb algunes de les 
seves millors amigues. Cal que 
tornin abans d’acabar el curs, en-
cara que sigui per acomiadar-se.”

Raquel 
Doblado
(Torelló)

Resultats de l’enquesta a EL9NOU.CAT

No, val 
més fer 
feina des 
de casa.

Sí, 
encara 

que sigui 
per pocs 

dies.
Han votat 5.917 persones

33%

67%

“S’ha de reiniciar i, si cal, fer-lo 
durar tot el juliol i tot l’agost. 
De les vacances se’n pot pres-
cindir; dels coneixements, no.”

Jordi 
Casadesús
(Manlleu)

“Els més grans haurien de poder 
fer repàs i gaudir d’un seguiment 
durant l’estiu. Els petits, almenys 
tornar a veure els companys, que 
en tenen moltes ganes, i acomia-
dar-se de les mestres.”

Bouchra 
Boujdadi
(Borgonyà)

“Soc professora a Secundària i 
penso que seria bo reprendre el 
curs presencialment encara que 
només sigui per a dues setmanes. 
Quan tot això més o menys s’aca-
bi necessitarem rutina. Fer un 
tancament amb l’alumnat i com a 
claustre ho veig beneficiós per a 
tothom. Cuidem-nos. L’aprenen-
tatge que traurem tots plegats 
del confinament no s’ensenya a 
escoles ni instituts.”

Elisabet 
Vallbona
Saborit
(Tona)

Un segle en la distància
Pilar Serra celebra els seus 100 anys confinada a la residència de Sant Joan

Serra, aquest diumenge a la Fundació Emma, on va rebre com a regal una videotrucada amb fills i nets. A la dreta, la part de la família del seu fill Josep

St. Joan de les Abadesses

Esther Rovira

Feia mesos que la família 
Albrich Serra tenia marcat 
al calendari el diumenge 5 
d’abril. Aquest dia Pilar Serra 
Colomer, coneguda com la 
Pilar de la Serra i la perso-
na que des de fa un parell 
d’anys té l’honor de ser la de 
més edat de Sant Joan de les 
Abadesses, va arribar als 100 
anys de vida. Un aniversari 
assenyalat que els seus fills, 

Josep i Marta, i nets, Xevi i 
Sergi, així com la resta de la 
família tenien previst cele-
brar primer amb un petit 
acte institucional del consis-
tori per lliurar-li la medalla 
centenària de la Generalitat 
de Catalunya i després amb 
un dinar familiar on també 
havien de participar els dos 
germans que encara té i els 
seus nebots. L’estat d’alarma 
pel coronavirus, però, va 
impedir fer una celebració 
que li havien preparat meti-

culosament. Ella viu des de 
fa uns anys a la Fundació 
Emma, que va ser confinada 
el dijous 12 de març, i des 
d’aquell dia va deixar de 
rebre les visites diàries, matí 
i tarda, dels seus. 

“Ha estat un dia trist per-
què tots esperàvem fer-li una 
festa amb molta il·lusió i no 
l’hem pogut ni anar a veure 
ni fer-li un petó”, relatava 
aquest diumenge la seva filla, 
Marta Albrich. Un fet, el de 
la manca de contacte físic, 

que també lamentava el seu 
altre fill, Josep, que assegu-
rava que “això ens ha deixat 
tocats a tots”. La Covid-19 va 
aigualir una trobada familiar 
esperada, però la complicitat 
del personal de la residèn-
cia va permetre que la Pilar 
acabés el dinar d’aquest Diu-
menge de Rams amb un pas-
tís d’aniversari i que pogués 
rebre com a regal una estona 
de videotrucada amb la seva 
família. “Ella té el cap clar, i 
tot i que té dificultats en la 

parla ens ha conegut a tots 
perquè ho hem fet junts i ens 
ha enviat petons. Ha estat un 
moment emotiu”, detallava el 
seu net Sergi. Tots agraeixen 
la feina feta pel personal de 
la residència, a qui envien 
“molts ànims en un moment 
on tot i el neguit continuen 
fent una gran feina”.

Nascuda el 5 d’abril de 
1920 a Sant Iscle de Colltort, 
a la Garrotxa, Pilar Serra va 
arribar a Sant Joan de ben 
petita. Aquí hi va formar una 
família i com tantes altres va 
ser una dona del tèxtil que va 
treballar a Can Llaudet i Can 
Pierre però també a l’Hostal 
del Ter i lligant tripa per la 
Fibran des de casa ja al final 
de la seva vida laboral. Vídua 
des dels 55 anys ha estat 
sempre el puntal de la famí-
lia, que en destaca la seva 
valentia. “No va tenir una 
vida fàcil, però gràcies al seu 
caràcter fort i la seva energia 
va tirar endavant”, explica 
la Marta. “S’ha desviscut i 
entregat absolutament per 
tots nosaltres i també pels 
seus germans, a qui sempre 
ha fet de mare. Ha estat molt 
una matriarca per a tots”, 
afegeix en Sergi. 

La d’aquest diumenge 
no va ser la celebració que 
aquesta família santjoanina 
havia previst per un aniver-
sari tan assenyalat, però tots 
esperen poder-la repetir aviat 
i que aquesta vegada la iaia 
Pilar, que ja va néixer al final 
d’una pandèmia, la de la grip 
espanyola de 1918, pugui tor-
nar a bufar les espelmes però 
acompanyada dels qui més 
l’estimen. 
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Josep Corretja
i Oller

Ha mort cristianament el dia 30 de 
març, a l’edat de 77 anys.

L’Ajuntament de Santa Eulàlia de 
Riuprimer, el Casal El Puig i els 

Amics del Segar i el Batre expressem 
el condol per la pèrdua del nostre veí, 

tresorer del Casal i segador.

Els seus: esposa, M. Àngels Serrabasa; 
fills, Maite i Jordi, Marta i Brian, Anna 
i Jordi; nets, Jofre, Marçal, Nora, Mila, 
Guillem i Marc; germans, germans 
polítics, nebots, la resta de la família i 
amics es dolen de la seva pèrdua i us 
demanen que en tingueu un bon record.

Santa Eulàlia de Riuprimer, abril de 2020

Ajuntament de
Santa Eulàlia
de Riuprimer

Isidre Corretja
i Oller

Va morir cristianament a l’edat de 82 anys  
el passat 25 de març de 2020.

L’Ajuntament de Santa Eulàlia de 
Riuprimer i el Casal El Puig

expressem el condol per la pèrdua del 
nostre veí i soci del Casal.

La seva esposa, M. Carme Creus ( );
fills, Mercè i Pere, Rosa i Gil, nets: Oriol, 
Queralt, Gina i Pol, germans, germans 
polítics, nebots, la resta de la família i 
amics es dolen per la seva pèrdua, us 
demanen que en tingueu un bon record i 
que pregueu per ell.

Santa Eulàlia de Riuprimer, abril 2020

Ajuntament de
Santa Eulàlia
de Riuprimer

Joan Vila
i Viñas

13-1-1940 / 29-3-2020

L’Ajuntament de Santa Eulàlia de 
Riuprimer i el Casal El Puig

expressem el condol per la pèrdua 
del nostre veí i soci del Casal.

La seva dona, Dolors; fills, M. Àngels 
i Julio, Xevi i Anna, Concepció i 
Abel; nets, Mònica, Paula, Irene, 
Sandra, Eloi i Xènia; la resta de 
familiars i amics dolem la seva 
pèrdua i demanem que en tingueu un 
bon record.

Santa Eulàlia de Riuprimer, abril de 2020

Ajuntament de
Santa Eulàlia
de Riuprimer

Maria Tió
i Ausió

Vídua de Miquel Padrós Coma.
Va morir cristianament a l’edat de 93 anys.

L’Ajuntament de Santa Eulàlia de 
Riuprimer i el Casal El Puig expressem 

el condol per la pèrdua de la nostra 
veïna i sòcia del Casal.

Els seus:  fills, Assumpció i Josep ( ), 
Pere i Montserrat; nets, Anna i Joan, 
Miquel i Núria, Sílvia i Llàtzer; besnets, 
Judith, Biel, Bruna, Pep, Gil, Oriol, 
Estel; germà, Llorenç; la família i amics 
es dolen de la seva pèrdua i demanem 
que en tingueu un bon record.

Mas Padrós
Santa Eulàlia de Riuprimer, abril de 2020

Ajuntament de
Santa Eulàlia
de Riuprimer

Quim Vidal
i Canudas

Ha mort cristianament el dia 31 de 
març, a l’edat de 71 anys.

L’Ajuntament de Santa Eulàlia de 
Riuprimer, el Casal El Puig i els 

Amics del Segar i el Batre expressem 
el condol per la pèrdua del nostre veí, 

soci del Casal i segador.

Els seus: esposa, Maria Subiñà; fills, 
Josep M. i Montserrat, Xevi i Anna, 
Anna i Ramon; nets, David, Guillem, 
Albert i Kai; germans, germans polítics, 
nebots, la resta de la família i amics es 
dolen de la seva pèrdua i us demanen 
que en tingueu un bon record.

Santa Eulàlia de Riuprimer, abril de 2020

Ajuntament de
Santa Eulàlia
de Riuprimer

Jordi Junyent
i Riba

Ens va deixar a l’edat de 67 anys
el 26 de març de 2020.

L’Ajuntament de Santa Eulàlia 
de Riuprimer expressa el condol 
per la pèrdua del nostre veí a la 

família i amics.

Els seus: Rosa M. i Marc.

Dolça Catalunya, pàtria del 
meu cor, quan de tu s’allunya 

d’enyorança es mor.

Santa Eulàlia de Riuprimer, abril de 2020

Ajuntament de
Santa Eulàlia
de Riuprimer

Mercè Masramon
i Blancafort

21-3-1928 / 3-4-2020
Vídua de Sebastià Bach Casanovas.

L’Ajuntament de Santa Eulàlia de 
Riuprimer i el Casal El Puig expressem 

el condol per la pèrdua de la nostra 
veïna i sòcia del Casal.

Els seus:  filles i gendres, Dolors i Josep, 
Assumpta i Ramon, Montse i Josep; 
netes, Judit, Anna, Sílvia, Elisabet i 
Montse; besnets, Emma, Íngrid, Biel, 
Aran, Albert i Àlex; germans, germanes 
i tota la família es dolen de la seva 
pèrdua i demanem que en tingueu un 
bon record.

Santa Eulàlia de Riuprimer, abril de 2020

Ajuntament de
Santa Eulàlia
de Riuprimer

Maria Barbero
i Legaz

25-12-1928 / 4-4-2020
Vídua de Ramon Blancafort i Fàbregas.

L’Ajuntament de Santa Eulàlia de 
Riuprimer i el Casal El Puig expressem 

el condol per la pèrdua de la nostra 
veïna i sòcia del Casal.

Els seus fills, Maria i Miquel; fills 
polítics, Josep M. i Marisol; neta, 
Helia.

Santa Eulàlia de Riuprimer, abril de 2020

Ajuntament de
Santa Eulàlia
de Riuprimer

Isabel Quintana
 i Bes

Vídua de Jaume Padrisa Cuevas
Ens ha deixat el dia 4, a l’edat de 66 anys.

A.C.S.

Els seus fills, Raquel i David Molina, Mònica i Miquel Àngel 
Palomo; nets, Berta i Dídac; nebots, cosins i tota la família, en 
participar-vos tan sentida pèrdua, us preguen que la recordeu en 
les vostres oracions.
Domicili: c. Indústria, 17, 1r 2a.

Vic. abril de 2020

Mn. Ramon Domènech
i Molist

Ha mort cristianament el dia 3, a l’edat de 76 anys.

A.C.S.

Els seus familiars, en participar-vos tan sentida pèrdua,

us preguen que el recordeu en les vostres oracions.

Domicili: ctra. de Prats, s/n. Mas Can Capdell.

Vic, abril de 2020

Isabel Deordal
i Cabanas

Ha mort cristianament el dia 4, a l’edat de 84 anys.

A.C.S.

Els familiars, en participar-vos tan sentida pèrdua, us preguen 

que la recordeu en les vostres oracions.

Se celebrarà l’ofici exequial més endavant, quan les circumstàn-

cies ho permetin. Es comunicarà oportunament.

Vic. abril de 2020

Corpus Garcia
i Montañà

Torelló, abril de 2020

Els familiars volem mostrar el nostre

agraïment per totes les mostres

de condol rebudes d’amics,

companys, excompanys de l’escola

i a l’escola Casals Gràcia de Manlleu.

Dilluns, 6 d’abril de 202012

Manlleu instal·larà càmeres de seguretat
N’hi haurà als accessos a la ciutat i en pàrquings; es vol que ja funcionin dins aquest any 

Manlleu

Txell Vilamala 

L’equip de govern de 
l’Ajuntament de Manlleu 
té previst instal·lar càmeres 
de seguretat als principals 
accessos a la ciutat i alguns 
aparcaments públics. La crisi 
que ha generat el coronavi·
rus fa que ara mateix sigui 
difícil fixar dates, però el 
regidor de Seguretat Ciuta·
dana, Arnau Rovira (JxCat), 

explica que la intenció es 
que entrin en funcionament 
aquest mateix any. 

Els punts exactes on es 
col·locaran les càmeres 
s’estan acabant de definir, 
però a banda de les entra·
des a Manlleu es tracta 
dels que “estadísticament 
tenim identificats com més 
conflictius i susceptibles 
de trencaments de vidres o 
robatoris als cotxes aparcats 
al carrer”. Seguint l’estela 

d’altres municipis que tam·
bé n’han instal·lat durant 
els últims anys, entre els 
quals Sant Julià de Vilatorta, 
Calldetenes i Folgueroles, 
les càmeres dels accessos 
llegiran les matrícules dels 
vehicles i emetran una alar·
ma si se’n detecta alguna 
de registrada a les bases de 
dades policials.

L’equip de govern compta 
amb una partida de 65.000 
euros que es va acordar 

incloure al pressupost 
d’aquest 2020 en el transcurs 
del ple de la setmana passa·
da, però amb reserves per 
part de l’oposició. Rovira, 
pel seu cantó, va defensar 
que és la mateixa ciutadania 
qui reclama que “en posem a 
certs punts molt localitzats”, 
però Albert Generó, de la 
CUP, apuntava que abans de 
prendre la decisió d’instal·
lar·ne caldria “més debat 
polític”: “Les càmeres de 
videovigilància tenen con·
trapartides a nivell de drets. 
Nosaltres apostem per anar a 
l’arrel de les problemàtiques 
i fomentar la mediació i la 
prevenció”.
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Les dades dels darrers dies 
confirmen la desacceleració 
de contagis per coronavirus. 
És l’efecte del confinament, 
més estricte durant l’última 
setmana, i la seva conseqüèn·
cia lògica: a més distància 
social, menys contagis, 
menys ingressos hospitalaris 
i disminució de morts. És la 
confirmació que s’està en el 
bon camí per superar una 
crisi que ha amenaçat de 
col·lapsar el sistema sanitari. 
L’Hospital Universitari de 
Vic ho pot testimoniar. Un 
cop habilitats tots els espais 
possibles per acollir malalts, 
està un 50% per sobre de la 

seva capacitat màxima. Per 
això, ja la setmana passada 
es va idear una solució d’ur·
gència: muntar un hospital 
de campanya al pavelló del 
Castell d’en Planes. Aquest 
hospital, amb capacitat per 
a 160 pacients, començarà 
a acollir malalts en fase de 
recuperació aquest dilluns. 
És una bona notícia que els 
gestors sanitaris, en col·

laboració amb l’Ajuntament 
i amb el concurs d’empreses 
d’Osona, hagin tingut cintura 
per bastir una alternativa de 
suport a l’hospital. Més enllà 
del context d’excepcionalitat, 
quan la situació es normalit·
zi no hauríem de perdre de 
vista el problema de fons: el 
dèficit de finançament de 
l’atenció sanitària a Osona i 
que el projecte de pressupost 

de la Generalitat, pendent 
d’aprovació, preveia corregir. 
Aquest és un tema cabdal 
que no pot quedar eclipsat. 
L’esforç dels professionals 
sanitaris no només és innega·
ble, sinó que és digne d’elogi 
–cada dia a les 8 del vespre 
són molts els veïns d’Osona i 
el Ripollès que se sumen als 
aplaudiments d’homenatge–, 
però la clau de volta perquè 

en condicions normals el sis·
tema funcioni és la quantitat 
de diners que s’hi aporta. Les 
retallades en serveis bàsics 
sempre porten conseqüènci·
es. Per això, el finançament 
de serveis públics, emmarcat 
en els efectes econòmics 
d’aquesta crisi, serà un dels 
temes dels propers mesos. El 
govern espanyol va anunciar 
aquest dissabte una nova 
pròrroga de l’estat d’alarma, 
però passat Setmana Santa, 
tot i mantenir el confina·
ment, de forma esglaonada 
alguns sectors reprendran 
l’activitat. Caldrà fer·ho bé, 
i amb responsabilitat de 
tothom, per no recular. Toca 
mirar endavant. 

Comunicar Europa, missió impossible?

Un moment excepcional, 
però amb un debat de fons

Resulta complicat fer previsions 
sobre com sortirà la Unió Europea 
d’aquesta crisi del coronavirus. 

De fet, només hi ha dues certeses a sobre la taula: 
que després que la pandèmia passi tindrem una 
economia molt tocada i que li costarà recuperar 
la normalitat, i també que els vincles de solidari·
tat entre països de la Unió s’han tensat massa i la 
ciutadania té la percepció que els estats han fet 
la guerra pel seu compte. La foto dels qui ajuden 
arriba de la Xina.

Certament, les paraules de la presidenta de la 
Comissió Europea, Ursula von der Leyen, al Parla·
ment Europeu criticant la manca de sintonia entre 
països quan Itàlia va esdevenir el gran focus de la 
Covid·19 a Europa han tocat el moll de l’os, així 
com les desavinences que hi ha hagut entre països 
mediterranis i els abanderats de l’austeritat (Ale·
manya, Països Baixos, Finlàndia i Àustria) a l’hora 
de plantejar respostes econòmiques a la crisi sani·
tària han fet aflorar antics debats on xoquen estils 
de vida i de govern. Estalviadors contra malgasta·
dors, o el que tècnicament ve a ser el mateix: els 
abanderats de fer de la Unió Europea una “unió 
de bones pràctiques” segueixen temorosos que la 
Unió acabi essent una transfer union del nord cap 
al sud. En definitiva, arguments similars a quan es 
plantejaven solucions a la crisi econòmica comen·
çada el 2008.

Més i tot, les coses encara es compliquen en el 

moment que el Parlament d’Hongria abona els 
poders autoritaris del seu primer ministre, Viktor 
Orbán, que aprofitant la crisi sanitària s’ha permès 

la llibertat de demanar a la cambra poder gover·
nar a base de decrets i sense debatre amb l’opo·
sició. I tot sense que ni Brussel·les ni sobretot la 
resta de cancelleries aixequin públicament el dit 
per renyar un primer ministre que és l’abanderat 
d’aquelles democràcies dites “il·liberals”. La crisi 
sanitària agreuja la percepció, doncs, que la Unió 
també viu immersa en una crisi política i de legi·
timació del seu projecte. Perquè Orbán, igual com 
alguns dels seus correligionaris de l’extrema dreta 
europea, remouen les consciències ciutadanes a 
base d’un nacionalisme ètnic i excloent aprofitant 
que, a l’hora de donar respostes a la crisi dels refu·
giats, els països de la Unió també van visualitzar 
més els desacords que les propostes conjuntes.

En són conscients alguns dels alts càrrecs de les 
institucions i, segurament també, els mateixos 
representants polítics: la Unió Europea continua 
explicant·se malament. Però no per això hem de 
plantejar·nos que el projecte està acabat. En l’àm·
bit econòmic –malgrat el desencontre pels coro·
nabons o que hi ha països mediterranis extrema·
dament endeutats (Itàlia o Espanya)–, el BCE ha 
anunciat un pla de compra de deute públic i pri·
vat per valor de 750 milions d’euros, mentre que 
la flexibilització dels límits d’endeutament dels 
estats per part de la Comissió hauria d’ajudar que 
cada govern tingués més llibertat per dibuixar els 
seus plans de contingència. En el camp sanitari i 
de recerca, hi ha hagut la licitació conjunta de qua·
tre paquets de material de protecció, on les ofertes 
presentades pels productors han cobert les quanti·
tats demanades pels estats membres que es van 

Xavier Ginesta  
Periodista i professor de la UVic-UCC

(Continua a la pàgina 14)

Francesc Esturi

i Molist

1951-2020

Persona atesa
al Centre Ocupacional

i a les llars

D.E.P.

El nostre condol a la família,
amics i companys.

Sant Martí Sescorts, abril de 2020

Vicenç Méndez
i Fabregó

Ha mort cristianament el dia 5, a l’edat de 72 anys.

A.C.S.

La seva esposa, Antonia Fernanda Lázaro Martínez; fills, Andreu 
i Isabel; germans polítics, nebots, cosins i tota la família, en 
participar-vos tan sentida pèrdua, us preguen que el recordeu en 
les vostres oracions.
Se celebrarà l’ofici exequial més endavant, quan les circumstàncies 
ho permetin. Es comunicarà oportunament.

Domicili: c. Pirineu, 5.
Les Masies de Voltregà, abril de 2020

Caterina Boix
i Aliguer

Vídua de Pere Prat Casals
Ha mort cristianament el dia 5, a l’edat de 93 anys.

A.C.S.

Els seus familiars, en participar-vos tan sentida pèrdua,
us preguen que la recordeu en les vostres oracions.

Manlleu, abril de 2020

Dilluns, 6 d’abril de 2020 13Editorial
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presentar a la licitació, mentre que les ajudes a la 
investigació gairebé arriben als 130 milions d’eu-
ros, entre allò que han rebut els grups de recerca 
(47,5 milions) o desenvolupadors de vacunes com 
CureVac (80 milions).

Mentrestant, els ciutadans tenen altíssimes 
expectatives de les institucions, sense ser consci-
ents que tenen menys recursos del que es pensen 
perquè als estats sempre els ha costat cedir sobira-
nia. Això no obstant, com saben spin doctors i peri-
odistes, el que no s’explica bé, o bé no existeix o es 
converteix en una crisi reputacional. I, ara mateix, 
això també és el que passa a la Unió Europea. A 
la impossibilitat de travar correctament un relat 
conjunt per com afrontar el drama dels refugiats 
s’hi suma ara el debat de si cal ser més solidaris 

entre compatriotes quan la pandèmia ha arribat al 
cor del vell continent. Un debat totalment trufat 
d’apriorismes, estereotips i del substrat cultural 
divers que ha deixat la història d’Europa, partida 

des del segle XV entre una d’herència catòlica i 
una altra que es va industrialitzar abraçada a l’èti-
ca protestant –llegeixis, Max Weber.

Ho escrivia Manuel Castells l’any 2009 per 
advertir de l’ascens d’un nacionalisme excloent 
provocat per la inicial i tèbia resposta d’Europa 
a la crisi econòmica: “En una situació de crisi, el 
reflex primer és defensiu, protegir-se amb el que 
es té al país contra la globalització i les forces 
incontrolades. O sigui, protegir-se contra el poder 
supranacional europeu encara menys democràtic i 
visible que el nacional”. I no li faltava raó llavors, 
com també la cita ens ajuda a entendre el present. 
El replegament nacional que han viscut els estats 
és normal en situacions com aquesta. I compren-
sible, fins i tot. També ha de ser una lliçó per als 
governants de la Unió: fa temps que s’entreban-
quen amb la mateixa pedra, ja que malgrat la bona 
feina que els seus tècnics fan entre bambolines, 
ells són incapaços d’arribar a grans acords i comu-
nicar-los bé.

Un cop superat, sinó totalment, en 
part, aquest episodi trist, històric i 
rellevant del coronavirus en el seu 

vessant sanitari, s’haurà de curar l’economia, tam-
bé indispensable perquè és la que estructura tant el 
finançament de la sanitat, els serveis essencials de 
l’abastiment, com la resta de complements, en un 
tot universal. Temps hi haurà, no massa però, per 
adoptar mesures de prevenció i millora de la nostra 
relació humans-natura i redreçar el que ens porta a 
mal borràs. Però en l’economia tocaran dinàmiques 
de xoc.

Als equilibris econòmics societaris s’hi arriba 
a còpia de temps i esforços. Uns pugen i d’altres 
baixen, troben el seu lloc on donar servei i procu-
rar-se la vida, es jubilen, moren i són succeïts, en 
unes dinàmiques temporals normals i mentrestant, 
la societat va millorant. Tot en espais raonables de 
temps i esforços, només trasbalsats en part per crisis 
com el 2008 (Lehman Brothers) o 2001 (terrorisme 
a Nova York). Mai l’economia havia patit un sotrac 
de cop i universal. Mai. Àdhuc es veien a venir i es 
podien mig preparar les guerres.

I ja que parlem de guerra, en les dues mundials 
la disjuntiva era triar entre “mantega o canons”, 
com deia Bismark. Els països França, Gran Bretanya, 
Alemanya, Rússia, EUA o Japó dedicaven els seus 
majors esforços a produir bombes que a l’esclatar 
valien zero, o naus, tancs i avions, que a l’acabar 
l’acarnissament també valien o servien per zero. 
Molt més greu, enviaven a l’escorxador la seva 
joventut, sabent que un 50-60% moririen o tornari-
en mutilats. I de tot això se’n sortiren. Els perdedors 
Alemanya i el Japó en són avui un bon exemple.

Del coronavirus ens en sortirem, malgrat en vin-
guin d’altres (amb l’escalfament global, el perma-
frost àrtic pot alliberar, a més de CO2, virus i bacte-
ris per als que no estem preparats). Científicament 
estem avançats i connectats com mai. A l’engròs afi-
nem per aterrar a la Lluna o Mart i en nanotecnolo-
gia trobem les cadenes més petites de l’ADN o les 
partícules quàntiques més impensables.

Però aviat tocarà sortir-se’n econòmicament. No 
valen remeis petits i locals, escadussers i confosos 
com ajornar impostos, lloguers o avals si et donen 
un crèdit tardà i escàs.

Tal com s’ha parat tot abruptament, s’ha d’arren-
car. I tanmateix que a l’aplicar electroxocs al cor 
d’un malalt que se’ns en va, no es mira el que puja la 
factura de la llum, tocarà el mateix. Una solució per 
Espanya, però per adoptar a tota la UE (cosa difícil, 
però només els dòlars USA, euro, iuan i francs suís, 
són monedes acceptades mundialment), podria ser 
per exemple repartir de cop 1.000 euros per cap, a 

petits i grans. Aquí serien 47 mil milions d’euros, 
quan per salvar la banca en dispensarem 66 mil mili-
ons, i quan el PIB (producció dels 11 mesos que la 
gent treballa) és d’uns 1.245 mil milions d’euros, 
115 mil milions d’euros/mes, dels quals ja hem per-
dut una part.

I és fàcil de fer. Els diners avui no són monedes 
d’or i plata, ans apunts comptables i un petit tant 
per cent papers. I tots sabem que els deutes seran 
perpetuats. La major és que la producció no s’atu-
ri, que les lleixes dels súpers i farmàcies estiguin 
assortides, que tothom reprengui la seva activitat 

abans del cop. Cada ajuntament hauria de rebre’ls 
en funció del padró i transferir en dies als comptes 
on cobra l’IBI del domicili familiar anotat o bé direc-
tament en efectiu.

Aquest electroxoc que es pot repetir si cal un o dos 
mesos més, 94 mil milions d’euros, etc., retornarà 
la confiança econòmica, base convivencial que ens 
impulsa a acceptar paperets a canvi de béns. Certa-
ment no és equitatiu ni just per mor de la rapidesa i 
simplicitat. Als molt rics no els suposa res; a la clas-
se mitjana, un bon pessic, però a la família de qua-
tre, on només un aporta 1.000 euros al mes, rebre’n 
4.000 suposa una empenta vital. La il·lusió amb què 
ho rebran uns i altres pot compensar la injustícia i 
sobretot l’eficàcia immediata, perquè els molts rics 
poden anar a sopar o al perruquer; la mitjana, fer un 
viatget o canviar el televisor, i els més necessitats, 
pagar puntualment lloguers i llum i abastir-se, però 
tots ajuden en els seus estrats a l’arrencada del que 
s’ha parat de cop.

Temps hi haurà per endreçar la relació amb el pla-
neta i a escala nacional provar de canviar els quatre 
poders que no han funcionat bé. Copsem que dalt 
les cúpules i llevat honorables excepcions, s’instal-
len els menys capaços però més obedients als pode-
rosos, i en elles abunden les corrupcions i corrup-
teles. Veiem que hi ha polítics molt valuosos en els 
nostres ajuntaments, però a dalt poc més arriba qui 
pot ser pressionat pels poders econòmics. També 
hi ha empresaris valuosos però a les cúpules tam-
bé arriben empresaris amb tractes amb Villarejo, 
o que col·loquen amb portes giratòries els legisla-
dors. Veiem que tenim una administració de justícia 
admirable en els nivells baixos i mitjans i que arri-
ben a dalt part dels que es poden controlar pel dar-
rere com va dir Cusidó, o qui té vincles familiars de 
temps pretèrits. També patim una premsa propietat 
dels poders fàctics que no pot acomplir el seu paper 
fiscalitzador. Tots tenen de què tapar-se i favors a 
intercanviar.

Tornant als 47 mil milions d’euros (no arriben al 
4% del PIB. Els diners de donacions i l’estalvi de les 
dietes dels diputats i senadors els poden dedicar a 
una paga a tots els sanitaris), no crec que provoquin 
gaire inflació, malgrat que un xic sigui bona, i ara els 
mecanismes del control inflacionari pels bancs cen-
trals no siguin eficaços amb els interessos prop del 
zero. Feina per a Lagarde, que imitant Draghi, “wha-
tever it takes”, ha de retornar la confiança econòmi-
ca. Altrament els estats recuperarien per impostos 
un 21% via IVA molt ràpid i fins un 50% en un exer-
cici, sense tenir en compte la major recaptació impo-
sitiva a obtenir si s’aplica sobre activitats que van a 
bon ritme, davant de la seva aplicació sobre empre-
ses cadavèriques o les que hagin fet fallida.

Són temps de ser valents i simples. Si un simple 
virus maleït ens ha trasbalsat, solucions simples 
poden ajudar a sortir de l’atzucac.

Josep Pujadas Gil  
Enginyer industrial
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Coronaexit. Solució a l’economia?

Una solució per Espanya i per 
la Unió Europea per recuperar 
l’economia podria ser repartir 
de cop 1.000 euros per persona,  

tant als adults com als nens 

(Ve de la pàgina 13)

Bústia

Al debat de com afrontar el 
drama dels refugiats, s’hi 

suma ara el de si cal ser més 
solidaris entre compatriotes 
pels efectes de la pandèmia

Dilluns, 6 d’abril de 202014
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Llotja de Bellpuig (30-3-20)

CONILL: 1,95 (=)
POLLASTRE VIU: S.C. – 1,36 (–0,04)
POLLASTRE SACRIFICAT: S.C – 2,15 (–0,06) 
OUS: SC. 
GALLINA LLEUGERA: 0,08 (=) 
GALLINA SEMIPESADA: 0,25 / 0,26 / 0,27 (=)
GALLINA PESADA: 0,22 (=)
GALL: 0,05 (=)
ESTRUÇ: S.C.

Llotja de Vic (3-4-20) 

PORC: 1,967 / 1,979 (+0,030)
GARRINS RAÇA: recollida: 18/ 20 (=)
PARTIDA GRAN: 78,50/80 (-2)
ANOLLS (des de 351 kg): 3,84 / 3,69 / 3,42 / 3,27 (-0,08) 
VEDELLS (fins a 350 kg): 3,89 / 3,70 / 3,50 / 3,36 (-0,08)
FRISONS (+ de 211 kg): 3,42 / 3,28 / 2,08 (-0,08)

FRISONS (fins a 210 kg): 3,30 / 3,22 /1,78 (-0,08)
VEDELLA(261/300 kg): 3,81/3,67 /3,56 / 3,20 /2,51(-0,08)
VEDELLA(221/260 kg): 3,87 /3,71/3,60/3,29 /2,50 (-0,08)
VEDELLA(180/220 kg): 3,89/ 3,69/ 3,58/ 3,29/ 2,49(-0,08)
VACA: 2,70(-0,15)/2,60/2,25(-0,15)/1,90/1,40/1,30 (-0,10)
FRISÓ: 30 / 90 (-10) 
ENCREUAT: 95 / 220 (-10/-10)
TÒFONA NEGRA: 180-300 (sense actualitzar) 

Mercolleida (3-4-20)

PORC VIU selecte: 1,487 (-0,015) 
LLETÓ 20 kg: 57,50 (-2, 50)   
XAI (23 a 25 kg): 2,65 (=)  
XAI (25 a 28 kg): 2,60 (=)  
OVELLA DE VIDA: 75 /u (=)  
BLAT PINSO: 214 (=)
BLAT PA: 219 (=)
MORESC: 188 (=)

ORDI LLEIDA: 186 (=)  
COLZA: 310 (= )  

Llotja de Barcelona (31-3-20)

GARROFA: 205/t (=)
GARROFA FARINA: 195/t (=)
SOJA PAÍS: 387 (+2)
MORESC UE: 191/t (+3)
BLAT: 216/t (+2)
ORDI PAÍS: 191/t  (+2)
FARINA DE PEIX: 1.080 (+50)
GIRA-SOL: 240 (=)
MILL: 420 (=)
COLZA: 315 (+35)
SORGO: S.C.

Grans del Lluçanès (6-4-20)

GRA DE COLZA: 324  (=)

aïllaments tèrmics que té en 
estoc.
Respiradors i dispositius 

de ventilació mecànica 

invasiva:  En aquest apartat 
hi són les empreses Elausa, 
que s’ofereix per fer equips 
electrònics, i l’empresa de 
Ripoll Electrical Motor 2009, 
SL, que té disponibilitat per 
fer el muntatge de respira-
dors.
Serveis i materials d’im-

pressió 3D: L’empresa de 
l’Esquirol Addwek, que fabri-
ca peces amb impressions 
3D, i l’enginyeria Desing-
plast, de Vic, que també pot 
oferir la seva impressora 3D, 
s’han afegit a aquest apar-
tat. També s’han ofert per 
a l’ús de la seva impressora 
3D les empreses Onnera 
Laundry Barcelona, situada 

a Sant Julià de Vilatorta i 
que fa màquines industri-
als de rentar i assecar roba; 
Roquet Hydraulic, SL, de 
Tona, productora de com-
ponents hidràulics, i Soler 
i Palau, que fa ventiladors 
industrials, amb seus a Ripoll 
i al Vallès Oriental. La peti-
ta empresa Tecnologia del 
Moviment Continu, de Tore-
lló, també ofereix fer peces 
amb impressió 3D i donació 
de material.
Altres: En aquest apartat hi 
són presents l’empresa Meca-
nitzats Ramon Nuri, de Seva, 
que fabrica mecanitzats 
de tota mena però ofereix 
canons per a desinfeccions 
que habitualment es fan ser-
vir per fer neu, així com tam-
bé Söher Packaging Spain, 
situada a Taradell, que ofe-

reix armaris i papereres per 
als hospitals de campanya.

En les altres cinc catego-
ries de la llista, els kits de 
diagnòstic, la de mascaretes 
quirúrgiques i de segure-
tat, la de plataformes de 
teletreball, la de serveis de 
ciberseguretat i la de pro-
ductes EPI i material sani-
tari de protecció (ulleres i 
guants de nitril), no hi havia 
fins divendres empreses 
d’aquestes dues comarques. 
Amb aquesta plataforma 
es vol agrupar les diferents 
empreses que poden treba-
llar amb l’objectiu final de 
lluitar contra la pandèmia 
i hi ha l’opció de demanar 
expressament què es vol o 
què es necessita. El portal es 
va posar en marxa la setmana 
passada. 

Vic/Ripoll

Dolors Altarriba

De moment, 14 empreses 
d’Osona i el Ripollès s’han 
inscrit al marketplace empre-
sarial Covid-19 que ha posat 
en marxa ACCIÓ, l’Agència 
per a la Competitivitat de 
l’Empresa de la Generalitat. 
Es tracta d’un espai on les 
empreses poden proposar 
en què poden col·laborar per 
millorar la lluita contra el 
coronavirus. S’enfoca especi-
alment a serveis tecnològics 
i productes sanitaris que 
puguin ser efectius a curt 
termini. La petició, que es 
manté oberta perquè tothom 
qui vulgui s’hi pugui afegir, 
compta amb 11 àrees o sub-
sectors on apuntar-se. Són 
els següents:
Bates impermeables d’un 

sol ús: En aquest apartat 
hi ha l’empresa de Torelló 
Raymi Disseny, una empresa 
petita, que pot fer el plastifi-
cat per a les bates imperme-
ables d’un sol ús. Els darrers 
dies estan rebent diverses 
sol·licituds d’empreses que 
fan bates per anar directa-
ment als hospitals.
Desinfectants: alcohol 

sanitari, solucions hidro-

alcohòliques, gels i altres 

antisèptics o desinfectants:

En aquest apartat hi són pre-
sents les empreses Proqui-
mia i Itram Higiene, de Vic, 
totes dues especialitzades en 
productes desinfectants. 
Matèries primeres neces-

sàries per fabricar aquests 

productes (teixits, elàstics, 

plàstics, etc.): L’empresa 
Vipram Suministros Indus-
triales, de Sant Vicenç de 
Torelló, ofereix PVC flexible 
per fer separacions de diver-
ses zones, àrees de treball i 

Es manté en format 
‘online’ la formació 
per a emprenedors

Vic La formació prevista des 
d’aquest mes d’abril i fins 
al juny per a emprenedors i 
empreses a diferents pobles 
d’Osona es farà igualment 
però en el format online. 
Les jornades previstes per al 
març es van anul·lar a l’es-
pera de com evolucionava 
la gestió pel coronavirus. 
Però veient que s’ha allargat 
l’estat d’alarma, s’ha optat 
per oferir-ho de forma vir-
tual. Aquesta formació està 
organitzada conjuntament 
per les entitats de promoció 
econòmica. 

Bon Preu i Caprabo 
tancaran els 
diumenges

Vic Bon Preu i Caprabo 
tancaran els diumenges que 
obren habitualment. En el 
cas de Caprabo, són 23 a 
tot Catalunya ja que no hi 
entren les franquícies. Bon 
Preu tampoc obre els diu-
menges els minimercats i 
farà horaris restringits per 
Setmana Santa en el cas de 
les botigues turístiques. La 
mesura es fa per donar des-
cans als treballadors i ja la 
demanaven els sindicats i les 
patronals.

Frigorífics Ferrer 
posa en marxa un 
servei a domicili

Vic Frigorífics Ferrer de Vic, 
que també gestiona el res-
taurant Vicfood, ha posat en 
funcionament un servei de 
venda per telèfon i porta la 
compra a casa. En el cas del 
servei de peix i congelats, 
el servei es dona a tota la 
comarca però a cada poble 
s’hi va un dia diferent de la 
setmana i la comanda míni-
ma és de 50 euros. Per al res-
taurant la comanda mínima 
és de 35 euros i funciona de 
divendres a diumenge. 

Catorze empreses d’Osona i el 
Ripollès, al ‘marketplace’ d’ACCió

Diverses empreses ofereixen els seus serveis per col·laborar a produir material sanitari

Peces per als respiradors de Vic

Sant Quirze de Besora/Ripoll La iniciativa dels treballadors de Sodeca ha arribat a bon 
port i entre els que ja han fet i entregat i els que fan per lliurar dilluns hauran abastit l’Hos-
pital Universitari de Vic amb al voltant de 60 peces, entre els accessoris d’un sol ús per a res-
piradors (foto de dalt) i una segona peça (foto baix). L’empresa està tancada, però la impres-
sora l’engega Dídac Rus, el treballador que va impulsar la iniciativa, des de casa seva i va a 
recollir-les quan estan acabades.
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David Viñolas penja a les xarxes 
un disc gravat amb Sergi Sirvent

El bateria centellenc i el pianista barceloní recreen la ‘Música callada’ de Frederic Mompou

Centelles

Jordi Vilarrodà

Si la pandèmia de coronavi-
rus no ho hagués espatllat, 
divendres s’havia de presen-
tar en directe a la sala Jam-
boree de Barcelona el disc 
Recreacions tímbriques. De 
Mompou a Bartók, resultat 
d’una col·laboració entre el 
pianista barceloní Sergi Sir-
vent i el bateria centellenc 
David Viñolas. Un disc que 
homenatja dos compositors 
del segle XX –el català Fre-
deric Mompou i l’hongarès 
Béla Bartók– des d’una 
lectura que fan dos músics 
fortament influïts pel jazz 
i que se situa en equilibri 
entre aquest i la clàssica. 
Com que l’actuació no es va 
poder fer, els dos autors van 
decidir penjar el disc a la xar-
xa gratuïtament, des d’on es 
pot escoltar a la plataforma 
Spotify. “Malgrat tot, estem 
contents perquè l’hem pogut 
posposar”, deia Viñolas al seu 
perfil de Facebook. La nova 
data s’anunciarà quan sigui 
possible. 

Sirvent i Viñolas són amics 
des de la joventut. “Un dia, 
tot parlant, va sortir el tema 
de Mompou i d’aquí, la idea 
de quedar per tocar-ne algu-
nes peces”. Sense cap preten-
sió, en principi. Van escollir 
fragments de Música callada, 
que es considera l’obra mes-
tra del compositor, escrita 
per a piano sol a mitjan segle 
XX. La prova d’incorporar-hi 
la bateria va resultar tan bé 

Una anticipació, a El So de les Cases

Vic Quan Sergi Sirvent i David Viñolas ja 
havien començat a treballar en el disc, en 
van oferir un tast en una de les actuacions 

del cicle El So de les Cases, a Vic. Va ser 
el maig de l’any passat, i l’escenari on van 
actuar era l’antic menjador de la modernista 
Casa Ricart (a la fotografia). 
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que van decidir treballar-ho a 
fons, i va començar a prendre 
forma el disc, lligat als con-
certs. “Ens van complemen-
tar molt bé”, explica Viñolas. 
Però Mompou va escriure 
l’obra per a piano sol, i com 
hi encaixa aquí la bateria? 
“Toco molt minimalista, 
buscant el so més que no 
pas el ritme i jugant amb els 
harmònics”. Es desplega tota 
la gamma de recursos possi-
bles a part de les baquetes: 
escombres, maces... Tot ple-
gat apropa el resultat cap a la 

música contemporània, tot i 
que el jazz s’hi fa present en 
els moments d’improvisació 

des del respecte absolut a 
“l’harmonia i la intenció” del 
compositor català. 

Els dos músics van quedar 

fascinats per Mompou (“ara 
que el conec a fons, encara 
més”, diu el centellenc). Afe-
gir-hi peces d’un altre clàssic 
modern, Bartók, va sorgir 
buscant “un contrapunt”. 
El disc també conté peces 
dels seus mateixos intèr-
prets: Serenitat sensible és 
la de Viñolas, on ha intentat 
“imaginar com hauria trac-
tat Mompou una peça per a 
bateria en cas que n’hagués 
escrit”. En directe, tenen 
previst afegir més peces a les 
que inclou el disc. 

S’havia d’haver 
presentat a la 
sala Jamboree 

aquest divendres

La poesia també té un lloc aquests dies. 
Noemí Morral penja periòdicament a les 
seves xarxes socials i la seva pàgina web un 
poemaclip, de la seva pròpia obra o d’altri. 
“Deixeu-vos endur per la poesia, ni que sigui 
un minut al dia!”, deia en la seva última en-
trada. Morral acaba de publicar el llibre Camí 
de cavalls (Voliana Edicions), però ha hagut 
de suspendre les representacions de la seva 
posada en escena en teatres.

Noemí 
Morral

0
L’escriptor Joan Roca 
ofereix cada dia des 
del seu perfil de Fa-
cebook un conte. Els 
Microcontes del con-
finament ja arriben 
a les 16 entregues 
i es poden trobar 
també a <joanroca55.
blogspot.com>.

Joan 
Roca

El torellonenc Jordi Juvanteny, que jun-
tament amb Pere Parés forma el duet Té 
Delegat’s, alegra el confinament amb mú-
sica. Cada dia, amb la guitarra, versiona un 
tema. En els últims dies, han desfilat pel seu 
perfil de Facebook temes d’Eric Clapton, Bob 
Dylan, Liam Gallagher o Jarabe de Palo, entre 
d’altres. Els Té Delegat’s en formació comple-
ta de quintet van penjar també un tema propi 
que cadascú interpretava des de casa seva. 

Jordi  
Juvanteny

1 
La Biblioteca de 
Manlleu penja cada 
dia a Twitter autors 
locals llegint la seva 
obra, amb l’etiqueta 
#VeusdeManlleu. 
Ja en porten 16 en-
tregues, la darrera 
de les quals és la de 
Josefa Contijoch. 

Biblioteca 
de Manlleu

CULTURA EN TEMPS DE CONFINAMENT 646 079 023
Expliqueu-nos la vostra experiència
i envieu-nos fotos o vídeos

Roda de Ter 
convoca la 36a 
edició del Premi 
Miquel Martí  
i Pol de poesia

Roda de Ter

J.V.

Escriure és una de les 
activitats que la Fundació 
Miquel Martí i Pol proposa 
en aquests dies de confi-
nament. Just quan la gent 
s’ha hagut de quedar a casa 
s’acabava de convocar una 
nova edició dels Premis Lite-
raris de Roda, amb el 36è 
Premi Miquel Martí i Pol de 
poesia com a més destacat. 
El guardó està dotat amb 
3.000 euros i la publicació 
del llibre per Pagès Editors, 
i s’hi poden presentar obres 
amb un mínim de 30 poemes, 
abans del dia 17 de juliol. El 
guanyador de l’any passat va 
ser Oriol Prat, amb el poema-
ri Dies hàbils. 

Paral·lelament, s’han con-
vocat també dos certàmens 
biennals: el Premi Emili 
Teixidor sobre projectes de 
didàctica, dotat amb 1.000 
euros, per a projectes innova-
dors de pedagogia de la lite-
ratura, i el Premi Jaume Salés 
i Sanjaume de textos teatrals, 
dotat amb 800 euros. Com 
cada any, el Premi Sebastià 
Àlvarez, que recorda aquest 
mestre de Roda i que es 
convoca amb la UVic-UCC, 
distingirà els millors treballs 
de final de grau i màster del 
estudiants de la Facultat 
d’Educació. Per als premis 
literaris, el termini d’entrega 
s’acaba el dia 17 de juliol. El 
lliurament serà el dia 15 de 
novembre en el marc de les 
Jornades Miquel Martí i Pol. 
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Les dues novel·les que han aparegut recent-
ment sobre Jacint Verdaguer, de Daniel 
Palomeras i Àlvar Valls, coincideixen a es-
mentar un mateix poema, ‘Perpetuïnes’. El 

folguerolenc Joan Vilamala parla en aquest 
article de l’origen del text, i de com Verda-
guer el va anar canviant i reescrivint fins a la 
“cruel baixada feliç” de la seva mort. 

El valor etern de la poesia
Joan Vilamala   
Filòleg, membre de la Societat Verdaguer                      

Jacint Verdaguer, l’any 1893, així que es va 
instal·lar al santuari de la Gleva va continuar el 

seu Dietari de pensaments religiosos, en general poesies breus 
de tipus intimista o impressionista (eren temps de modernis-
me) i relacionades amb la festivitat del calendari, que sortien 
publicades a La Veu de Catalunya. Per a l’endemà de la festa de 
Tots Sants va compondre, com era d’esperar, aquest poema que 
parlava de la mort:

Dia 2
Diada de Morts

Omnibus una quies

Com cau la fulla
per la tardor

tal se despulla
de sa bellesa
la jovenesa.

Tota hermosura
floreix i mor:
la sepultura

guarda en l’ossera
llur polsinera.

Tanmateix aquests versos (on s’endevina més d’un tòpic 
literari com ara fugit irreparabile tempus, 
vanitas vanitatum o, si voleu, contemptus mun-
di, memento mori i omnia mors aequat en l’epí-
graf), Verdaguer els va desestimar i en la ver-
sió en format de llibre del poemari Roser de tot 
l’any (1894) els va canviar pels següents: 

Dia 
Diada dels morts

Omnibus una quies

Fill de la terra dura,
net del no-res,

baixo a la sepultura
pels anys empès.

Mes trobo la baixada
més que feliç,

quan penso que és l’entrada
del Paradís.

Però més encara. Amb un canvi de títol, Per-
petuïnes, anys després mossèn Cinto, com a 
mostra de condol, va passar el poema manus-
crit al seu amic impressor, Josep Maria Altés, amb motiu de 
la mort del seu fill primogènit, Josep Maria Altés i Roig, de 
només 15 anys, que el va publicar el setmanari El Sarrianès. 
Davant del fet tràgic de la mort del jove, Verdaguer hi va fer 
un petit gran canvi (oxímoron) qualificant la mort de cruel 
baixada feliç i va ser llavors que amb el nou títol va fer ben 
explícit el valor de perpetuïtat de la literatura. 

Perpetuïnes
Omnibus una quies

Fill de la terra dura,
net del no-res,

baixo a la sepultura
pels anys empès.

Mes la cruel baixada
trobo feliç

quan penso que és l’entrada
del Paradís.

Això explica que la impremta Altés fes servir el mateix mot-
llo per al recordatori de la mort de Verdaguer, l’any 1902, pro-
bablement per iniciativa de Viada i Lluch, que dirigia El Sarri-
anès,  i potser fins i tot amb el vistiplau del poeta. Per què no?, 
(això dona per a una escena d’una novel·la!). Uns cinquanta 
anys després, Isidre Magrinyà, col·leccionista verdaguerià infa-
tigable, va adquirir el motllo que havia pertangut a la imprem-
ta Altés, i el seu net en va fer donació a la Casa Museu.

Que la poesia per Verdaguer –“àliga superba”, el poeta genial 
i únic que primer practica sense complexos la renaixença de la 
llengua catalana– ens redimeix, és evident: “És un ocell del cel 
que fa sovint volades a la terra” i “ens transporta al paradís”, 
d’aquí el seu valor d’eternitat, de perpetuïtat. Per això quali-
fica de Perpetuïnes –nom d’una flor que manté el color des-
prés de morta– els versos de la Diada dels Morts de Roser de 
tot l’any quan el retoca l’any 1898; talment un subgènere lite-
rari, una floreta que perdurarà en el temps. Com també titula 
Perpetuïna la breu nota necrològica que l’any 1901 escriu amb 
motiu de la mort del seu amic, Josep Serra i Campdelacreu, 
lluitador convençut de l’Esbart de Vic, descobridor i restaura-
dor del Temple Romà. Noti’s, d’altra banda, que l’epígraf del 
poema (Omnibus una quie, “un [mateix] repòs per a tots”) no 
és un epígraf bíblic sinó de la literatura pagana: Omnibus una 
quies [operum, labor omnibusunus, tret de les Geòrgiques de 
Virgili.

Qui no sap que Verdaguer va cantar missa entre un dolmen 
i un altar? Tindria res d’estrany que les escenes finals del mite 
d’Orfeu fossin la font d’inspiració dels darrers versos de La 
Pomerola? Així com en la mitologia clàssica el cap d’Orfeu 
clavat a la seva lira quan arriba a l’illa de Lesbos, encara té la 

facultat de cantar i el poder musical d’Orfeu 
no s’esvaeix ni tan sols després de la seva mort, 
així també la poesia del trobador que torna a la 
llar (Verdaguer) es perpetua, una vegada més.

Penjau lo meu llaüt d’eixa Creu santa
i oint-lo als aires del matí sonar

direu –Deu ser lo trobador que canta
l’eterna primavera al començar. 

 
No sorprèn, doncs, que la poesia que “ves-

sa una gota de consol en lo cor dels desterrats 
fills d’Eva” faci que el poeta, “fill de la terra 
dura i net del no-res”, experimenti, trobi feliç 
“la cruel baixada” perquè entén, “pensa que la 
mort és l’entrada del Paradís” o de la Glòria, 
amb majúscula i amb minúscula, on avui tro-
bem perpetuat Verdaguer.

Val a dir que aquestes notes les tenia guar-
dades d’ençà que Eusebi Tolosa i Magriñà, en 
nom de la família del col·leccionista que deia 
que Espanya llinda al nord amb Canigó i al 
sud amb L’Atlàntida, va fer donació a la Casa 

Museu Verdaguer del clixé que conté el poema comentat. 
M’he decidit a desempolsinar-les en veure que el poema no 
havia passat per alt a dos bons autors que a començaments 
d’any, el 2020, han aportat dues novel·les biogràfiques molt 
interessants sobre el poeta de Folgueroles: Fills de la terra 
dura, de Daniel Palomeras, que en pren el títol i passa el sub-
jecte al plural, potser per implicar-hi més els lectors, i Entre 
l’infern i la glòria, d’Àlvar Valls, que reprodueix el poema en 
cloure la novel·la, i que ja en el títol ens insinua el món en 
què el poeta es va moure, fins i tot en el llit de mort. I és que, 
com diu Ricard Torrents, hem de rellegir Verdaguer amb ulls 
actuals; o en color, com diu Àlvar Valls. L’hem d’entendre tal 
com és i com va ser: rebel però fidel a Déu i a si mateix, amic 
de dretes i esquerres, clericals i anticlericals... Només així, par-
tint d’una lectura inclusiva, no sectària ni excloent, podrem 
entendre el primer dels nostres clàssics moderns, que no va 
deixar indiferent ningú quan, amb motiu de la seva “cruel bai-
xada” però “feliç”, va quedar clar per sempre més que era i és 
el Poeta del Poble. 

Esquela de Verdaguer, amb el text 
manuscrit del poema ‘Perpetuïnes’

Canal de YouTube 
dels autors de la 
Granota Nota

Vic Els osonencs Raquel Sans 
i Ramon Soldevila, impul-
sors del projecte de contes 
infantils La granota Nota, 
posen en marxa un canal de 
YouTube on s’hi podran tro-
bar contes i cançons d’aquest 
personatge. A l’edició d’EL 
9 NOU d’Osona i el Ripollès 
el conte de La granota Nota 
es va regalar el passat Nadal. 
El 20 d’abril es regalarà amb 
l’edició del Vallès Oriental. 
Aquesta és la segona entrega 
de les “aventures musicals” 
d’aquest personatge, creades 
amb l’objectiu d’atreure els 
més petits cap a la música. 
El relat inclou tres cançons, 
la partitura de les quals és a 
la contraportada per ajudar 
a cantar-les o perquè els més 
grans que ja saben solfeig les 
puguin tocar.

L’Ajuntament  
de Torelló engega 
el Rebost Cultural

Torelló Amb l’objectiu de 
pal·liar la manca d’oferta 
cultural en aquests dies, 
la Regidoria de Cultura de 
l’Ajuntament de Torelló ha 
posat en marxa el Rebost 
Cultural, una plataforma 
en línia a la qual s’accedeix 
des del mateix portal web de 
l’Ajuntament. L’objectiu és 
posar a disposició de tothom 
recursos d’arts escèniques, 
arts plàstiques, literatura, 
patrimoni i altres àmbits de 
la cultura. La proposa està en 
fase inicial i de recopilació 
de recursos i per això s’ha fet 
una crida a particulars o enti-
tats perquè hi aportin contin-
guts no necessàriament han 
d’estar relacionats amb Tore-
lló sinó d’àmbit general. 

Entrades de cinema 
anticipades per al 
Comtal de Ripoll

Ripoll L’empresa Circuit 
Urgellenc, SA, que gestiona 
33 cinemes de diferents llocs 
de Catalunya, entre elles el 
Comtal de Ripoll, ha posat en 
marxa la campanya “I Love 
Cine de Poble”, per pal·liar 
els efectes del tancament de 
les sales. La iniciativa consis-
teix en la venda de paquets 
de 10 o de 20 entrades que es 
poden adquirir a preu rebai-
xat (53 i 100 euros, respec-
tivament) al web <circusa.
com>. L’usuari rebrà al mòbil 
un codi QR amb el qual podrà 
obtenir les entrades quan 
s’acabi el tancament, i amb 
validesa inicial fins al juliol. 
Amb això s’espera “evitar 
el tancament de les sales” i 
salvar els llocs de treball que 
proporcionen.
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Vic

Esther Rovira

Les federacions esportives es 
veuen pressionades aquests 
dies a prendre decisions 
sobre el futur de les lligues 
conscients que el que deci-
deixin no agradarà a tots els 
afectats. La majoria d’ens 
han guanyat temps suspe-
nent les competicions sine 
die, però d’altres han decidit 
començar a obrir camí. 

La Federació Espanyola 
de Tennis Taula va publicar 
dijous una nota informativa 
on explicava que davant la 
possible nova ampliació de 
l’estat d’alarma per la crisi 
sanitària de la Covid-19 
acordava donar per finalitza-
des les lligues estatals a dia 
13 de març i establia el 30 
d’abril com a data màxima 
per comunicar les classifica-
cions finals i la composició 
de les lligues per a la propera 
temporada 2020-21. Serà 
llavors quan el Girbau Vic 
TT, líder de la Superdivisió 
femenina amb dos punts més 
que el segon classificat, el 
Cartagena, però també amb 
dos partits més disputats que 
les murcianes, espera saber 
si s’ha adjudicat el títol de 
la competició regular. “No 
sabem quina decisió prendrà 
la federació, potser aquest 
any no hi ha vencedor”, diu 
el president del  Vic TT, 
Enric Roca. 

A l’anada, el Vic va guanyar 
2 a 4 i si no s’hagués donat 
per acabada la lliga, el partit 
de tornada a la capital d’Oso-
na podria haver estat clau per 
al desenllaç del campionat. 

El món de l’esport debat si acabar o 
no les temporades en marxa i atura-
des a mig fer pel coronavirus. Una 
de les primeres federacions d’àmbit 

estatal que s’ha pronunciat és la de 
tennis taula, que dona per finalitza-
des les lligues. El Girbau Vic TT, que 
era líder de la Superdivisió femenina, 

està pendent de saber si es queda el tí-
tol. On també s’ha donat per acabada 
la lliga d’hoquei és a Itàlia, motiu pel 
qual Gerard Teixidó ha tornat a casa.

Primeres campiones?
La Federació Espanyola de Tennis Taula és de les primeres a donar per acabades les seves lligues pel 
coronavirus. El Girbau Vic TT, líder de la Superdivisió femenina, està pendent de saber si guanya el títol

Gerard Teixidó torna a casa  
i tanca l’experiència italiana
Sant Hipòlit de Voltregà

E.R.

Entre les més de 1.600 per-
sones que la Generalitat de 
Catalunya ha atès –i encara 
atén– perquè les restriccions 
de mobilitat arreu del món a 
causa del coronavirus els han 
agafat a l’estranger hi ha el 
voltreganès Gerard Teixidó. 
Com va explicar a l’inici de 
la crisi sanitària EL 9 NOU, 

el jugador d’hoquei patins 
va quedar confinat al muni-
cipi italià de Breganze, on 
jugava a l’equip local, però 
dimecres passat i gràcies a 
l’assessorament del Departa-
ment d’Acció Exterior sobre 
les indicacions a seguir fins 
a la frontera als Pirineus i 
també dins el territori cata-
là va poder tornar en cotxe 
juntament amb el torderenc 
Enric Torner, jugador del 

Valdagno. “Estic molt agraït 
al govern de la Generalitat 
per l’ajuda, van ser molt 
eficients”, destaca Teixidó, 
que va haver d’agafar un taxi 
primer per trobar-se amb 
Torner a l’autopista a Itàlia 
perquè les restriccions allà 
no permetien que el mares-
menc l’anés a buscar al seu 
municipi i un altre des de 
Blanes fins a Sant Hipòlit. 
Un cop aquí i tot i no haver 
tingut cap símptoma des que 
va començar el confinament 
a Breganze va iniciar una 
quarantena aïllat de la seva 
família. “No els veig des de 

principi de febrer quan vaig 
venir per últim cop, però 
almenys ara ja sé que d’aquí 
a quinze dies ens podrem 
retrobar”, explica. 

El jugador es va esperar a 
emprendre la tornada a casa 
fins que va saber que la lliga 
d’hoquei al país transalpí es 
donava per acabada aquest 
curs i va marxar anunciant 
que deixa l’equip on ha mili-
tat les dues últimes tempo-
rades i també la 2015-2016. 
“El motiu és que ja tenia 
ganes de tornar a Catalunya i 
això ja ho tenia decidit abans 
del coronavirus. Ha estat 

una experiència molt bona 
perquè m’ha permès només 
jugar a hoquei. Els dos anys 
crec que hem fet bones tem-
porades i a nivell de joc hem 
anat creixent”, assegura. En 
la balança de coses positives 
hi posa també tot l’aprenen-
tatge “ja que l’hoquei italià et 
dona coses que aquí són més 
difícils d’explotar perquè és 
més directe i vertical, s’es-
pecula menys”. Amb aquest 
nou bagatge tornarà a jugar 
la temporada que ve a l’OK 
Lliga. És d’hora, però, per fer 
públic el club i només avança 
que “jugaré a Catalunya”. 

Xuan va néixer a Cartagena, on la seva mare havia jugat a tennis taula, abans de fitxar pel Cassanenc i instal·lar-se a Girona

“Calia allargar el confinament”
La jugadora Sofia Xuan va viure primer l’aïllament dels seus pares a la 

Xina quan hi eren de viatge i ara tots tres junts el fan a Catalunya

Girona

E.R.

Què li sembla la decisió de 
la federació de donar per 
acabada la lliga?

Davant una pandèmia com 
aquesta la competició és el 
de menys. Vivim del tennis 
taula i afectarà molt els 
clubs pel que fa als patroci-
nadors, però des del punt de 
vista de la salut hi ha altres 
prioritats ara mateix. 

Com a jugadora del Gir-

bau Vic TT creu que hauri-
en de guanyar la lliga?

Des d’un punt de vista 
egoista és evident que amb 
la classificació que hi ha ara 
nosaltres anem primeres, 
però objectivament el Car-
tagena té dos partits menys. 
Potser el més just seria 
declarar-la nul·la, però sap 
greu pels que lluitaven per 
pujar o baixar. És complicat.

Vostè va evitar els proble-
mes de mobilitat internaci-
onal pels pèls perquè el dia 

que es va decretar el confi-
nament va arribar d’Oman.

Vaig fer Muscat-Doha-
Barcelona i no vaig tenir cap 
problema. Vaig tenir sort i 
vaig arribar dissabte 14 de 
març. L’avió anava ple. La 
gent s’afanyava a tornar. 

Hi era competint per 
punts pel rànquing interna-
cional somiant en els Jocs 
Olímpics. Amb l’ajorna-
ment tindrà més opcions?

No ho tenia fàcil perquè 
als preolímpics hi aniran 

les dues espanyoles que 
estiguin més amunt en el 
rànquing i vaig tercera. Soc 
al lloc 129 del món. Ara 
podria tenir més temps per 
fer punts, però dependrà de 
quan s’aixequi el confina-
ment perquè necessitarem 
dies per tornar a competir.

Què fa a casa per mante-
nir-se en forma?

Jo des de petita mai he fet 
molt físic perquè el meu joc 
es basa en l’estratègia i la 
tàctica. Ara sense una taula 
per entrenar faig càrdio, 
core, exercicis de reflexos... 

En sabia moltes coses del 
confinament vostè perquè 
els seus pares ja el van viu-
re a la Xina.

Com molts xinesos d’ar-
reu del món hi van anar per 
l’any nou, que és el període 
principal d’unitat famili-
ar, i allà es van haver de 
confinar. Jo vaig patir molt 
des d’aquí però van poder 
tornar i van fer una quaran-
tena voluntària tot i venir 
de Pequín, lluny de Wuhan. 
Quan van créixer els casos 
aquí em van calmar perquè 
ells ja en tenien experiència. 
A la Xina van estar 60 dies 
tancats i aquí crec que calia 
allargar el confinament com 
s’ha fet pel bé de tots.

Com estan allà?
Bé, ara és la meva àvia la 

que ens escriu a diari per 
saber si estem bé i els amics 
ens han ofert ajuda. Ja han 
tornat a la feina amb mas-
caretes, però les meves cosi-
nes encara no van a escola i 
fan classes virtuals. És lent.
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“El més just seria acabar la tempo-
rada, tot i que ho veig complicat ja 
que tots els jugadors som amateurs 
i tenim feina, fem vacances, famí-
lia... Jugar fora de temporada és 
un problema per a tots”, afirma el 
futbolista de la UE Vic, que afegeix 
que “la decisió que prengui la FCF 
segur que no agradarà a tothom”. 
Ell i els seus companys fan aquests 
dies dues sessions setmanals d’en-
trenament per internet amb tota 
la plantilla i cos tècnic i la resta de 
dies cadascú ho complementa amb 
altres exercicis. “És una situació 
complicada que hem d’acceptar. El 
més important és continuar fent 
exercici”, diu.

Gerard
Verdaguer
‘Peque’
(Sant Hipòlit  
de Voltregà)

“La pandèmia ja ha afectat gran part 
del calendari Ultra Trail World Tour, 
han caigut moltes curses i d’altres 
estan ajornades al setembre i octu-
bre, cosa que ens farà seleccionar 
quina correm. Això si és que podem 
tornar a córrer aquest 2020”, remar-
ca l’atleta de curses de muntanya. 
“Jo que faig ultres i en gran part en 
una cursa el que ens ajuda a acabar 
és el cap, això ens farà molt més 
forts”, assegura. Té clar que no és el 
mateix un entrenament de sis hores 
amb desnivell a la muntanya que 
córrer en una cinta, però “el que hem 
de mirar és de no perdre la forma”. 
Ella compagina els entrenaments a 
casa amb els estudis d’Arquitectura. 

Clàudia
Tremps
(Ogassa)

El Club Bàsquet Torelló adapta al seu esport un tauler del 
tradicional joc per entretenir els més petits a casa

Torelló

E.R.

Els clubs miren d’empescar-
se-les totes aquests dies per 
mantenir actius els seus 
esportistes. Documents amb 
exercicis físics i vídeos de 
demostració de com fer-los 
arriben aquests dies a moltes 
cases d’Osona i el Ripollès 
mentre al mateix temps es 
treu també tot el suc possible 
a les diverses aplicacions de 
videotrucada. La majoria 
d’entitats intenten atendre 
les necessitats d’entrena-
ment dels seus jugadors en 
funció de l’edat que tenen i, 
pensant específicament en 
els petits i més joves, el Club 
Bàsquet Torelló ha creat un 
Joc de l’Oca adaptat al bàs-
quet.

“En vaig veure un sobre el 
coronavirus i em va inspirar”, 
detalla el director tècnic del 
CB Torelló i impulsor de la 
iniciativa, Jordi Sainz, que va 
partir de la base que molts 
dels jugadors del club tenen 
pilotes a casa i, per això, 
algunes caselles obliguen els 
participants a fer exercicis de 
bot, d’altres a fer el vuit sota 
les cames o a rodar la pilota 
sobre el dit. “És amè i diver-
tit i hi poden jugar els nens 
i tota la família. Els donem 
una eina més per passar l’es-
tona”, explica Sainz. Un cop 
fet el joc van compartir-lo a 
través de les xarxes socials, 
on ha superat les 9.000 visi-
tes i ha rebut la felicitació de 
diversos clubs del país així 
com de la Federació Catalana 
de Basquetbol i la Unió de 

Federacions Esportives de 
Catalunya. “No ens esperà-
vem aquest ressò. Ha quallat 
molt, la veritat. Nosaltres 
ho vam fer pensant en els 
nostres nens, però si se’n pot 
beneficiar més gent, molt 
millor”, diu. I segur que serà 
així perquè algunes entitats 
ja els han demanat permís 
per utilitzar-lo amb els seus 
equips i d’altres se n’han fet 
adaptacions pròpies on els 
protagonistes de les caselles 
són els entrenadors del seu 
club. 

La bona rebuda ha motivat 
el CB Torelló a fer-ne també 
una versió amb estiraments 
que proposa el fisioterapeuta 
del club Xevi Muñoz i una 
altra sobre preparació física 
que ha dissenyat el prepara-
dor físic Guillem Prat. 

El director tècnic del CB Torelló, Jordi Sainz, amb el joc, que ha tingut molt èxit entre els clubs de bàsquet

El bàsquet juga a l’oca
La recuperada 
Pujada a la 
Trona tampoc 
no es farà 
aquest 2020

Sant Hipòlit de Voltregà

EL 9 NOU

Cada setmana que passa 
s’amplia la llista d’esdeve-
niments esportius que se 
suspenen o s’ajornen a causa 
de la pandèmia del corona-
virus. L’últim de sumar-s’hi 
ha estat la que havia de ser 
la XVI Pujada a la Trona, 
la mítica prova automobi-
lística que l’any passat es 
va recuperar després de 10 
anys d’absència. Els orga-
nitzadors, V-Line Org. i 
l’Ajuntament de les Masies 
de Voltregà, han decidit que 
la cursa, prevista per als 
dies 23 i 24 de maig, quedi 
cancel·lada aquest any i es 
torni a convocar en una data 
a concretar de l’any 2021. 
En un comunicat, V-Line 
Org. assegura que no veu 
convenient passar la cursa a 
una hipotètica data de la tar-
dor, perquè si tot va com es 
preveu i la situació millora, 
l’allau de curses que s’amun-
tegaran en aquest període no 
permetrà establir un calen-
dari adient, ni per a pilots i 
equips ni per a organitzadors 
i seguidors.

Al llarg de la setmana 
passada es van fer públiques 
altres suspensions. És el cas 
d’una altra de les multitudi-
nàries curses de muntanya 
que ha caigut del calendari: 
la Batega al Bac de Planoles, 
que es farà el 15 i 16 de maig 
de 2021 i mantindrà les ins-
cripcions. Fora d’Osona i el 
Ripollès, però, amb afectació 
als seus esportistes s’hi ha 
afegit l’Europeu d’hoquei 
patins, que es posposa al 
2021, de manera que la selec-
ció de Ricard Ares haurà 
d’esperar a lluitar pel seu 
vuitè ceptre continental. 

Rutina 6
EXERCICI I
DESPLaçamEnT 
En ESquaT

Realitzeu cada exercici du-
rant 30 segons i descanseu 
15 segons.

Heu de repetir tot el cir-
cuit 8 vegades.

En el cas que algun exer-
cici us costi, podeu fer 
regressions. Un bon exem-
ple d’aquestes seria fer el 
desplaçament en esquat 
o el pas de l’ós amb els 
genolls menys flexionats.

arnau Baena, 
col·laborador en 
recerca del CEEaF

Propostes del Centre 
d’Estudis en Esport

i Activitat Física de la 
UVic-UCC aptes per 
a totes les edats per 
mantenir-nos actius

a casa

EXERCICI II
COCES 

EXERCICI III
PaS DE L’óS

RECOmanaCIOnS
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Companyonia dins la individualitat
Vic

Eloi Puigferrer

L’atletisme, juntament amb 
totes les modalitats que 
aquest engloba, és un dels 
esports més antics de la 
humanitat, però això no vol 
dir que no sigui un esport 
actual i adaptat als temps 
que corren avui en dia. A la 
ciutat de Vic, i des de ja fa 
quasi un centenar d’anys, la 
pràctica de l’atletisme passa 
pel Club Atlètic Vic, una 
institució que, més enllà de 
competir per medalles i per 
fer-se un lloc en l’elit nacio-
nal, no descuida la formació 
com a eix vertebrador de 
l’entitat. “Abans d’arribar al 
primer equip, tots els nens i 
nenes passen per diferents 
categories de promoció, on, 

a part d’aprendre i formar-
se, intentem que passin una 
bona experiència i que es 
diverteixin”, explica Mateu 
Serrat, vicepresident espor-
tiu del Club Atlètic Vic.

Com tots els esports for-

matius, dins l’atletisme 
també es treballa, sobretot, 
la impartició de valors com 
ara “la cohesió i el respecte”, 
però si un destaca per sobre 
dels altres és la companyo-
nia. “Tot i ser un esport 
individual quasi en la seva 

totalitat, el valor de la com-
panyonia és molt important, 
ja que és impossible entre-
nar sol i sense companys”, 
explica Serrat, “i en les com-
peticions, encara que siguis 
tu qui salta, corre o llança, 
sempre necessites el reforç 
col·lectiu que et dona suport 
i t’empeny cap endavant”, 
diu. I és que, al cap i a la fi, 
tant en les competicions 
com en els entrenaments, els 
objectius són els mateixos: 
fer-ho el millor possible per 
portar el club cap a la victò-
ria.

Però en les medalles i en 
els èxits no s’acaba tot, i això 
és una cosa que Serrat té 
molt clara. “En edats joves 
no pretenem aconseguir 
medalles, només que els 
nens i nenes s’ho passin bé 

i competeixin, i per això 
apostem sempre pels jocs en 
els entrenaments”, afirma. I 
és que a través de jocs i acti-
vitats més genèriques van 
introduint diferents modali-
tats atlètiques en les ments 
dels més joves. “A mesura 
que anem avançant, afegim 
més limitacions de regla-
ment i detalls tècnics, però 
sempre es comença amb jocs 
més generals com el típic 
mata conills”, explica. I a 
través de jocs, companyonia 
i sempre sense descuidar-se 
de competir i veure món, el 
Club Atlètic Vic aposta per 
formar una base d’atletes 
formats a la casa, ja que, com 
conclou Serrat, “amb la moti-
vació correcta, les marques 
i els resultats tard o d’hora 
acabaran arribant”.

L’ànima: Mateu Serrat

Vic

E.P.

La relació de Mateu Serrat 
amb l’atletisme ve de lluny, 
de quan només tenia 7 anys, 
però aquest esport ha estat 
una de les passions que més 
l’ha captivat, i encara avui en 
dia, ja amb 23 anys, l’atletis-
me senzillament és la seva 
vida. “Jo vaig apuntar-me a 
atletisme perquè els meus 
cosins competien i perquè 
la meva tieta va explicar als 
meus pares totes les virtuts 
d’aquest esport, i, al final, 
amb els anys, el Club Atlètic 
Vic ha acabat sent un lloc 
que ja forma part de mi”, 
explica.

Després d’una llarga tra-
jectòria encara vigent com 
a atleta multidisciplinari, 
actualment Serrat forma 
part de la junta directiva del 

club, concretament com a 
vicepresident esportiu, tot i 
tenir només 23 anys. “Con-
sidero que soc molt jove per 
tenir un càrrec com aquest, 
però he viscut i encara estic 
molt temps a les pistes i crec 
que el meu criteri en termes 
esportius pot ajudar molt 
l’entitat”, diu.

De tots els criteris espor-
tius que conformen una per-
sona com Serrat, el que més 
destaca és el de no ser gens 
resultadista. “Per mi el més 
important és el procés for-
matiu dels joves esportistes, 
no sumar medalles i premis 
a la vitrina del club, ja que 
considero que s’ha d’educar 
i ensenyar a tots”, afirma 
Serrat. I és que, al cap i a la 
fi, quan una persona fa tants 
anys que competeix com Ser-
rat, provant i coneixent totes 
les modalitats que ofereix 

Serrat és el vicepresident esportiu del club

l’atletisme, acaba sumant 
moltes experiències que pot 
aportar als que venen per 
darrere seu. I això és el que 

està fent, apostant, cada 
dia més, per una formació 
integral a través de l’esport i 
l’atletisme.

Últim minut

Hauria de 
ser la seva 
obligació
Josep Capdevila

Periodista i redactor en cap
del diari ‘Sport’

Ho sento. Ja 
m’agradaria 
parlar-vos 
d’altres 
coses però 
em temo 
que també 
jo us parlaré 
del maleït 

coronavirus. Sí, ho sé, no 
soc metge, ni científic ni tan 
sols un polític o un tertulià 
d’aquests que sembla que hi 
entenen de tot. 

Soc periodista esportiu i 
per tant portaré el coronavi-
rus al meu terreny de joc. I 
us parlaré de les donacions, 
tant econòmiques com de 
material, que estan fent els 
esportistes. El primer que cal 
dir, per suposat, és que qual-
sevol donació és molt d’agra-
ir. Ja sigui del que dona 10 
euros, al que en dona un 

milió. O del que dona ulleres 
de motocròs (gràcies, Nani 
Roma) o el que cus a casa 
seva mascaretes.

Però, dit això, em fa certa 
ràbia que considerem un 
heroi un esportista profes-
sional que cobra milions 
d’euros cada any. No, aquesta 
senyora o senyor no és un 
heroi. Per a alguns d’ells 
donar 100.000 euros o un 
milió suposa el mateix sacri-
fici que per a un de nosaltres 
donar 50 euros.

Per suposat no poso en el 
mateix sac a tots els esportis-
tes professionals. No cobra el 
mateix un jugador del Barça 
que un del Girona, o que un 
jugador d’hoquei patins o 
una gimnasta o un atleta. 
Tinguem-ho molt en comp-
te. Però tinguem també en 
compte que els herois són els 
que estem veient cada dia: 
botiguers, transportistes, 
gent dels cossos de seguretat 
i, per suposat, tot el perso-
nal sanitari, des de metges 
fins a la gent de la neteja, 
passant per conductors d’am-
bulància, zeladors, etc., etc. 
Els Messi, Nadal, Djokovic i 
companyia haurien de fer les 
seves donacions gairebé per 
obligació.

Club Atlètic Vic
Any de fundació: 1929
Socis: 190

Fa ràbia que 
considerem 
un heroi un 

esportista que 
cobra milions

Formar persones 
és l’objectiu 
principal del 

Club Atlètic Vic
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Vic

Miquel Erra

Gairebé dos segles després 
d’haver de fugir per cames 
de Vic –arran de l’exclaustra-
ció de l’església i el convent 
per la desamortització pro-
moguda pel govern Men-
dizábal de 1873–, els frares 
caputxins continuen donant 
nom a un dels grans sectors 
de l’est de la ciutat. Per això, 
no és estrany que l’epicentre 
de la ruta per aquest barri se 
situés a l’entorn de l’actual 
parròquia de la Divina Pas-
tora, hereva de l’església que 
va fer construir aquella his-
tòrica comunitat. Amb dues 
notables sorpreses.

Quan els caputxins van 
arribar a Vic, l’any 1606, el 
bisbe els va cedir una capella 
d’estil gòtic que hi havia a 
l’actual plaça de l’Àngel Cus-
todi –de la qual avui es con-
serven algunes arcades dins 
del pati interior de la Casa 
Clariana–. Ben aviat, però, 
aquest espai se’ls va fer petit, 
i els frares van decidir cons-
truir, just al davant, una nova 
església amb convent inclòs, 
que van beneir l’any 1612, ja 
sota l’advocació de la Divina 
Pastora. Arran de l’exclaus-
tració de 1835, l’església va 
quedar tancada durant uns 
anys i l’antic convent es va 
reconvertir en presó.

Aquest equipament peni-
tenciari es va inaugurar el 
1860 i va funcionar durant 
pràcticament un segle. L’in-
dret va ser escenari d’execu-
cions diverses. Cervera ho va 
il·lustrar amb una històrica 
fotografia de 1897. Hi aparei-
xen dos condemnats a mort 
(pel sistema del garrot vil) 
per l’assassinat d’un hostaler. 
La premsa de l’època ho va 
recollir com el cas d’“el cri-
men de Manlleu”. 

L’any 1965, l’Ajuntament 
va cedir aquest solar a l’Estat 
per edificar-hi el futur ambu-
latori, que va obrir les portes 
l’any 1972. Per als amants 
dels petits detalls: darrere 
l’actual cabina de l’ONCE s’hi 
amaga, generalment tapada 
per una heura, un minúscul 
vestigi de l’antiga presó, en 
forma de fragment de l’histò-
ric reixat de ferro.

Res millor per rememorar 
aquesta antiga empremta 
caputxina, però, que endin-
sar-se en un dels espais més 

I la torre?
Vic On era exactament la 
torre dels Caputxins, que 
avui dona nom al turó 
urbanitzat que presideix 
el barri? Josep Armengol, 
actual president de l’asso-
ciació de veïns, fa temps 
que mira de respondre a 
la pregunta. La torre, que 
hauria estat construïda 
en el marc de la tercera 
guerra carlina, possible-
ment es va aixecar “entre 
els actuals carrers de 
Cabrera i de les Agudes”. 
Un breu recorregut pel 
barri també va servir per 
rememorar altres espais 
més recents però igual-
ment transformats, com 
les finques de Can Regàs 
i Can Fatjó o les recor-
dades piscines de Can 
Martra.

desconeguts, habitualment 
tancat al públic: l’antic 
cementiri de la comunitat. 
Es tracta d’un petit habita-
cle escarpat a la roca, que 
encara manté la forma dels 
nínxols intactes. Impactant. 
En aquest soterrani s’hi va 
instal·lar, als anys 50, la pri-
mera calefacció que va tenir 
l’església, de llenya.

L’altre gran secret que con-

serva l’església és la imatge 
de la Mare del Diví Pastor, 
actualment amagada darrere 
l’altar. I és que la reforma 
que va viure aquesta esglé-
sia, reinaugurada fa 60 anys, 
va estar marcada pels nous 
aires imposats al Concili 
Vaticà II, que van aconsellar 
de “tapiar” l’antic cambril 
–fet que va decebre no pocs 
fidels– i habilitar-lo just per 

darrere, amb accés per unes 
escales que hi condueixen 
des de la sagristia. Tant la 
figura original com el bàcul 
que empunyava, propietat 
del bisbe Josep Morgades, 
van desaparèixer per la Guer-
ra Civil. Cada any, per les 
festes del barri, es reobre el 
cambril i es vesteix la figura 
per poder ser venerada.

En tot cas, els orígens del 

barri van molt més enllà de 
la petja caputxina. I és que 
aquest és un altre exemple 
de barri “que es va anar 
estructurant a l’entorn d’un 
camí ral”, en aquest cas el 
que provenia de Roda, a 
través del pont del Bruguer. 
D’aquells temps data una 
creu de terme de l’indret, 
d’estil gòtic, que avui es con-
serva al Museu Episcopal.

La petja caputxina
La Divina Pastora de Vic és hereva de l’antiga església i convent dels caputxins; durant 100 anys va fer de presó
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L’església de la Divina Pastora ‘amaga’ part de la història d’aquest barri. On ara hi ha un CAP hi havia hagut, durant 100 anys, una presó

El barri dels Caputxins va ser el cin-
què dels sectors que es van visitar dins 
del cicle de rutes a la ciutat titulades 
“Mirades singulars des dels barris”, 

ideades i conduïdes pel guia Xavier 
Cervera. La petja de dues congregaci-
ons han marcat part de la història del 
barri: la dels caputxins, que s’hi van 

establir a principis del segle XVII, i les 
vedrunes, la comunitat que des del Mas 
Escorial va impulsar santa Joaquima 
de Vedruna a partir de 1826.

La ruta va fer parada a l’històric Mas Escorial, el Manso

Bressol de vedrunes

Vic

M.E.

Una altra comunitat religi-
osa que va deixar i continua 
deixant empremta en la 
història del barri és la Con-
gregació de les Germanes 
Vedruna, que va impulsar 
Joaquima de Vedruna, 
canonitzada l’any 1959. La 
ruta, precisament, va cloure 
amb una visita al Manso 
Escorial, bressol de la con-
gregació, sota el guiatge de 
la germana Mabel Burgell.

 Documentat des de prin-
cipis del segle XIV, l’antic 
Mas Escorial, popularment 

conegut com el Manso, 
havia estat una extensa fin-
ca agrícola propietat de la 
família De Mas. L’any 1799, 
l’hereu, Teodor de Mas, que 
s’havia traslladat a viure a 
Barcelona, es va casar amb 
la barcelonina Joaquima de 
Vedruna, amb qui van tenir 
nou fills. Va ser quan va 
enviudar que Vedruna es va 
instal·lar a viure al Manso, 
“ja com a mestressa de la 
casa”. L’any 1825 va conèi-
xer, precisament a l’església 
de la Divina Pastora, el pare 
Esteve, d’Olost. Va ser ell 
qui li va capgirar els plans 
inicials d’acabar la seva 

vida en un convent de clau-
sura i animar-la a impulsar 
la primera congregació 
femenina del país dedicada 
sobretot a l’ensenyament i 
que va acabar fundant el 26 
de febrer de 1826, amb seu 
al mateix Manso. 

Aquí mateix hi va haver 
la primera comunitat, el 
primer noviciat i la primera 
escola. Al seu interior, des 
de 1983, bicentenari del seu 
naixement, hi ha la capella 
on es veneren les seves des-
pulles. Actualment encara 
viuen una desena de germa-
nes en aquesta antiga masia 
vigatana.



EL CALAIXNOU9EL Dilluns, 6 d’abril de 2020 23

Elaboració:
Primer de tot, si no tenim caramel líquid, el posarem a fer amb 
una mica de sucre en una paella o un cassó. Necessitarem un 
motlle de vidre, si pot ser rectangular d’aquells típics, i quan 
tinguem el caramel ben líquid el posarem a la base.
Per altra banda, a dins un recipient hi afegirem la nata, el 
formatge i el sucre, i amb l’ajuda d’una batedora elèctrica, a 
velocitat mitjana, anirem fent una crema i hi anirem afegint els 
ous perquè tot vagi lligant.
Només ens quedarà incorporar tot el contingut dins el motlle 
i posar-lo en una safata que hi puguem posar aigua per fer el 
bany maria.
Un cop tinguem el forn preescalfat a 180 graus, hi posarem el 
motlle i el deixarem coure uns 50 minuts.
Un cop acabat el deixarem refredar dins el motlle unes 12 hores. 
Quan el puguem treure serà el moment d’afegir-hi els fruits 
vermells o la fruita del temps per decorar.

Pastís de formatge cremós

Gil Currius
Bareku

Ingredients:
250 grams nata 35

250 grams formatge crema 
(Philadelpia)

150 grams sucre

4 ous 

Caramel líquid

Fruits vermells, fruita del 
temps per decorar

Vic

Miquel Erra

Amb tot el mes d’abril ja 
perdut pel que fa a l’activitat 
firal, la incertesa de l’actu-
al situació no augura bons 
presagis de retorn a certa 
normalitat en aquest àmbit 
pel que resta de primavera. 
A cavall dels mesos de maig 
i juny a Osona s’hi apleguen 
algunes de les propostes més 
singulars del calendari. Algu-
nes ja s’han anul·lat; d’altres 
s’ho estan rumiant. Com a 
mostra, quatre exemples.

La setmana passada ja 
s’anunciava la suspensió de 
la Fira del Tupí de Sant Julià 
de Vilatorta, que s’havia 
de celebrar el proper 23 de 
maig, en una teòrica 12a edi-
ció que es presentava nota-
blement reformada, comen-
çant pel mateix nom del 
certamen. A partir de l’any  
que ve, doncs, la fira passarà 
a anomenar-se Keramik “per 
fer-la més atractiva”, han 
avançat des de l’Ajuntament. 
Un dels altres canvis serà la 
concentració de tota l’activi-
tat en un sol dia, en lloc dels 
dos habituals, i del mateix 
emplaçament: la fira es tras-
lladarà del centre del poble 
al parc de les Set Fonts. 

Keramik 2021 posarà èmfa-
si especial “en la part edu-
cativa, creativa i lúdica” de 
la ceràmica, sense deixar de 
banda el vessant comercial 
o la ja tradicional aposta per 
la gastronomia local, amb el 
Mos del Tupí. Ceramistes, 
artesans professionals i mar-
ques independents també 
seran presents a la fira a 
través d’un mercat d’artistes 
emergents que portarà per 
nom Mercat de l’Escorxador, 
més l’habitual que comple-
mentarà el mercat pròpia-
ment de la ceràmica.

Una primavera sense fires?
La Fira del Tupí i la d’Herbes Remeieres, primeres fires de maig i juny a suspendre’s a Osona; n’hi haurà més

Una altra de les fires amb 
personalitat és la que es viu a 
Alpens a mitjans de maig. Es 
tracta de la Fira del Jovent, 
que cada dos anys acull la 
Trobada Internacional de 
Forjadors, que enguany arri-
baria a la 15a edició. La fira 
està programada del 18 al 20 
de maig. Ara mateix, però, 
l’alcaldessa, Montserrat Bar-
niol, ha assegurat que encara 
no s’ha pres cap decisió, ni 
s’han fixat un límit per pren-
dre-la. L’any 2018 la cita va 

aplegar 145 forjadors d’arreu 
del món.

La que també és segur que 
no se celebrarà és la històrica 
Fira d’Herbes Remeieres de 
Vilanova de Sau, que el pro-
per 7 de juny havia de viure 
la 29a edició. L’Ajuntament 
i l’organització de la fira 
anunciaran aquest dilluns 
que s’ha suspès, ja que la 
incertesa de poder restablir 
la normalitat en les properes 
setmanes “no ens permetria 
preparar i organitzar la fira 

amb la dedicació i treball que 
es mereix”, apunten des del 
mateix ajuntament. D’aques-
ta manera, emplacen els 
visitants a retrobar-se amb 
la fira el primer diumenge 
de juny de l’any que ve i a 
efectes pràctics es comptabi-
litzarà com la 30a edició. Un 
aniversari que servirà, tam-
bé, per presentar “algunes 
novetats destacades”.

Per al mateix primer cap 
de setmana de juny també 
hi havia programada la Fira 

de la Ratafia de Centelles, 
amb 10 edicions a l’esquena. 
Des de l’Ajuntament tenen 
clar que no es podrà celebrar 
en aquestes dates, però està 
estudiant la possibilitat de 
traslladar-la a principis de 
tardor. En tot cas, per al cap 
de setmana del 6 i 7 de juny 
sí que es vol programar 
alguna activitat virtual vin-
culada al món de la ratafia, 
com algun curs en línia de 
com elaborar-la, entre d’al-
tres.
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LA FIRA DEL TUPÍ, SUSPESA Una imatge típica de la fira de l’any pas-
sat, l’11a edició; per a l’any que ve Sant Julià li canviarà el format i la ubicació
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LA FIRA D’HERBES REMEIERES, SUSPESA Vilanova de Sau va viure 
l’any passat la 28a edició; l’any que ve es vol celebrar els 30 anys amb novetats
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LA FIRA DE LA RATAFIA, PENDENT D’AJORNAR Una imatge de 
l’edició de l’any passat, la 10a; s’està estudiant si la suspenen o bé l’ajornen
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LA FIRA DEL JOVENT, INCERTA Enguany acollia, com cada dos anys, 
la trobada internacional de forjadors (a la foto, la de 2018). No se sap si es farà
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El musical ‘Torna germana’, protagonitzat per alumnes de l’institut Castell del Quer, es va estrenar a Prats però ha hagut de suspendre part de les sessions

Ajornen la 
celebració dels 
25 anys de 
l’institut de Prats

(Pàgina 26)

Entrevista a Josep 
Pujol, alcalde de 
Sant Agustí de 
Lluçanès

(Pàgina 27)

La Torre millora 
la seguretat de 
la carretera que 
travessa el nucli

(Pàgina 25)
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olost Quedem-nos a casa: només hem de sortir si és 
imprescindible.

Prenem mesures higièniques extremes: cuidem la nostra 
salut i la dels altres.

Evitem qualsevol contacte i mantenim la distància de 
seguretat: la clau per evitar nous contagis.

Davant la gravetat de la situació creada 
per la Covid-19, des de l’Ajuntament 
d’Olost i Santa Creu us preguem que 
seguiu en tot moment les indicacions de 
les autoritats sanitàries per evitar contagis 
i combatre el coronavirus i que, en tot 
cas, apliquem les següents mesures:

#Ensensortirem #Joactuo
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El futur itinerari de vianants unirà la zona on hi ha la sala polivalent amb la de la pista poliesportiva

La Torre d’Oristà

A.G.

Habilitar una zona de pas-
seig per tal que els vianants 
puguin recórrer el poble 
d’una punta a l’altra de 
forma segura i, a la vega-
da, reduir la velocitat dels 
vehicles que circulen per la 
recta que travessa el nucli, la 
carretera BV-4404. Aquests 
són els objectius centrals del 
futur itinerari de vianants de 
la Torre d’Oristà, un projecte 
de la Diputació de Barcelona 
que es va iniciar el passat 
febrer i que des de fa unes 
setmanes està aturat per 
l’emergència del coronavi-
rus. Les obres tenen un cost 
de 376.615,75 euros.

“Per anar a jugar a la pista 
poliesportiva, els nens han 
de passar pel mig de la carre-
tera”, explica l’alcalde, Marc 
Sucarrats, que alhora alerta 
de la gran velocitat dels vehi-
cles que circulen per aquesta 
mateixa via. D’aquí la neces-
sitat de buscar una solució 

per incrementar la seguretat 
de vianants i conductors.

Després de tractar aquesta 
problemàtica amb la Dipu-
tació i de fer-ne un estudi, 
les dues administracions van 
apostar per la construcció 
d’un voral paral·lel a la car-

retera. És un projecte d’en-
vergadura que unirà la zona 
del polígon industrial, on hi 
ha la sala polivalent, amb la 
pista poliesportiva, a l’altra 
punta del nucli.

El futur itinerari de via-
nants tindrà 915 metres de 

longitud, una amplada de dos 
metres, acabat amb paviment 
de formigó colorejat i una 
barrera de contenció amb la 
calçada. S’alternarà a ambdós 
costats de la carretera i en un 
petit tram del final serà a les 
dues bandes. El projecte tam-

bé inclou la construcció d’un 
pas de vianants amb enllu-
menat a l’altura de la cruïlla 
amb el carrer Mossèn Riba 
Pont i el carrer de Baix, a més 
de reductors de velocitat. 
S’hi habilitarà també la para-
da del bus, s’hi instal·larà 
abalisament lumínic i es farà 
la canalització en previsió 
del pas de fibra òptica en tot 
l’itinerari. 

L’alcalde assenyala que, a 
més d’incrementar la segure-
tat, aquesta actuació contri-
buirà a “cohesionar i ajuntar” 

el nucli de la Torre d’Oristà, 
que és “molt disseminat”. La 
Diputació finança 300.000 
euros del total del projecte. 
La resta l’assumirà l’Ajunta-
ment.

Les obres van a càrrec 
de l’empresa Sorigué Acsa 
Conservación de Infraes-
tructuras, SAU. El termini 
d’execució és de set mesos, 
tot i que l’aturada forçada 
per la crisi del coronavirus fa 
incert el calendari. “Primer 
és la salut”, afirma l’alcalde, 
que no sap quan es podran 
reprendre els treballs.

És una actuació 
que impulsa la 

Diputació

Les obres, que costen 376.000 euros, estan aturades a causa de la pandèmia del coronavirus

La Torre tindrà un itinerari de 
vianants de prop d’un quilòmetre
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Plaça Església, 8 - 08589 Pera�ta
C. Indústria, 12 - 08516 Olost de Lluçanès
Mas Vilarrasa - 08589 Sant Boi de Lluçanès
Tel. 93 888 08 52 - Fax. 93 888 08 46 - E-mail: info@betara.cat

La formatgeria
més premiada
de Catalunya

al mónDavant de l’estat 
d’alarma

La secretaria de l’Ajuntament atendrà el públic 
telefònicament els dilluns, dimecres i divendres

de 9 a 14.30
Per correu electrònic: de dilluns a divendres de 9 a 14.30

 Telèfon: 93 857 80 75
e-mail: alpens@diba.cat

www.alpens.cat
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Un moment del musical ‘Torna germana’, que es va estrenar el 6 i 7 de març i que també forma part del programa

Prats de Lluçanès

A.G.

L’institut Castell del Quer de 
Prats de Lluçanès compleix 
aquest curs escolar el primer 
quart de segle de vida. Un 
aniversari que estava previst 
celebrar aquest mes d’abril 
amb un dinar popular i altres 
activitats i que l’emergència 
del coronavirus ha fet ajor-
nar. Les previsions són tras-
lladar aquests actes a princi-
pis del pròxim curs escolar.

Fa uns mesos es va crear 
una comissió formada per 
alumnes, exalumnes, pro-
fessors i pares i mares per 
organitzar la celebració de 
l’aniversari. L’acte central 
és un dinar popular obert 
a tothom en el qual estan 
especialment convidats els 
professors i alumnes que 
ha tingut l’institut al llarg 
d’aquests 25 anys i que s’ha-
via de celebrar el 25 d’abril 
al pati del centre. “La idea 
és que vingui moltíssima 
gent”, afirma Jordi Hinojosa, 

director de l’institut, que 
explica que “davant la incer-
tesa” d’aquest curs escolar 
el millor és posposar aquest 
acte al setembre o a l’octu-
bre, en una data encara per 

determinar. També hi ha pre-
vist editar un llibre i un punt 
de llibre i fer una exposició 
amb motiu de l’aniversari, 
activitats que també s’han 
ajornat. 

El musical que des de 
fa 20 anys interpreten els 
alumnes de 4t d’ESO, i que 
enguany és Torna germana, 
també forma part dels actes 
festius pels 25 anys del cen-

tre. Es tracta d’una obra que 
es va estrenar els dies 7 i 8 
de març a la sala polivalent 
de Prats de Lluçanès i que 
va tenir molt bona acollida, 
però que va haver de suspen-
dre les funcions previstes 
per a la setmana següent a 
Sant Feliu Sasserra a causa 
de l’expansió del corona-
virus. La idea és que les 
sessions suspeses es puguin 
reprogramar també de cara 
al curs vinent.

 “Complir 25 anys vol dir 
que l’institut està consoli-
dat, que tenim una història”, 
afirma Hinojosa, que destaca 

sobretot el paper agluti-
nador del centre. “Tot el 
jovent del Lluçanès ha passat 
per l’institut i això vol dir 
comunitat i la creació d’una 
xarxa molt important que 
moltes vegades perdura en el 
temps”. 

L’institut Castell del Quer 
es va inaugurar el curs 
escolar 1995-96, quan s’hi 
va impartir tercer d’ESO.  
A partir d’aleshores es van 
anar desplegant tots els cur-
sos d’ESO i Batxillerat.

L’acte central 
serà un dinar 

popular al pati 
del centre

La crisi del coronavirus ha fet ajornar els actes festius previstos per a aquest abril

L’institut Castell del Quer 
celebrarà els 25 anys a la tardor
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Ajuntament
de Sant Boi de Lluçanès

www.santboidellucanes.cat

Des del consistori municipal volem 
agrair a la població de la nostra vila 
l’esforç que fa de manera exemplar en 
aquest confinament que compartim 
i la col·laboració i ajuda entre veïns i 
coneguts. Fets com aquests ajuden 
a fer poble, a cohesionar els santfe-
liuencs i santfeliuenques i a compartir 
el nostre futur.
Cal recordar i valorar la feina de de-
terminats col·lectius que amb el seu 
esforç ens ajuden a mantenir el nivell 
de vida.
Destaquem la tasca del personal de 
l’Ajuntament i de Serveis Socials que 
mantenen l’atenció a la població i 
també la feina del personal sanitari i 
de la farmàcia. Així mateix, subratllem 
els serveis de neteja i de recollida 
d’escombraries.
Agraïm la feina dels comerciants 
locals, empreses i transportistes 

que ens ajuden a tenir els productes 
bàsics per abastir la població.
Donem les gràcies a les persones 
voluntàries que han ajudat a confec-
cionar mascaretes i bates per a ús 
personal o per als serveis sanitaris.
Valorem la col·laboració que ens 
ofereixen el Consorci del Lluçanès, 
el Consell Comarcal del Bages, la 
Diputació de Barcelona i la Generalitat 
de Catalunya.
En aquests moments de confinament 
us animem a mantenir l’esperit i a 
pensar que ens en sortirem i que quan 
acabi aquest període ho podrem cele-
brar i tornarem a conviure de manera 
cívica i solidària.

Ajuntament
Sant Feliu Sasserra
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Josep Pujol és l’alcalde de Sant Agustí de Lluçanès des de l’any 1995

Sant Agustí de Lluçanès

Anna Gorchs

Aquest és el setè mandat de 
Josep Pujol com a alcalde 
de Sant Agustí de Lluçanès, 
que porta 24 anys en el càr-
rec. En les últimes eleccions 
municipals la seva candida-
tura, Junts per Sant Agustí 
(JxCat), va ser l’única que es 
va presentar.

Vostè és un veterà de la 
política municipal...

Això de veterà no ho sé 
perquè cada legislatura és 
diferent. I anem de mal a 
pitjor. Veníem d’uns anys en 
què no teníem subvencions, 
només gràcies a la Diputació 
s’havien pogut fer cosetes. I 
ara quan semblava que tor-
naríem a tenir alguna cosa de 
PUOSC i que les coses ana-
ven anant bé, surt la Covid.

Com es viu la crisi del 
coronavirus des de Sant 
Agustí de Lluçanès?

Per sort som gairebé tots 
de pagès i tot continua igual. 
Hi ha molt poca gent que vis-
qui d’una altra cosa. El més 
fumut són els restaurants, 
que han hagut de tancar. I 
si hi ha persones que estan 
jubilades estan a casa. De 
moment sembla que tothom 
està bé, el que hem de fer és 
continuar a casa.

Serà un mandat marcat 
pel coronavirus...

Penso que sí, perquè això 
ha començat i no sabem quan 
acabarà. Evidentment que hi 
haurà un abans i un després. 
I si s’arriba a aconseguir que 
es pugui eliminar... Però 
abans hi ha d’haver molta 
despesa. Millor que m’equi-
voqui i que tot tiri i que hi 
hagi diners per a tothom i que 
puguem fer obres. Ara és pri-
oritari el coronavirus a veure 
si es pot arribar a eliminar.

En les últimes municipals 
només hi va haver la seva 
llista. Quina valoració en fa?

La valoració és bona per-
què és senyal que la gent està 
força contenta de l’equip. 

En l’anterior mandat 
l’Ajuntament va passar de 
tenir 5 regidors a 3. Es nota?

Això a mi no m’agrada tant, 
era més maco quan érem 
cinc. Hi havia una mica més 
de debat en les coses, amb 
tres n’hi ha menys. Però és 
una cosa que ve donada pel 
nombre d’habitants. 

Quines són les prioritats 
del mandat?

De projectes, com que 
anàvem tan endarrerits, en 
tenim molts. Una prioritat és 
acabar d’urbanitzar el nucli 

Entrevista a Josep Pujol (JxCat), alcalde de Sant Agustí de Lluçanès

“Els arbres vora la carretera 
no hi poden ser, són un perill”

han plantat uns altres arbres, 
jo preferiria que fossin 
autòctons. Per la resta es va 
arreglant alguna coseta, però 
prefereixen deixar un arbre 

que no que quedi ben arre-
glat un trosset petit. Aquí jo 
penso que ens equivoquem. 
Els arbres vora la carrete-
ra no hi poden ser, són un 

perill. En aquesta carretera 
hi ha hagut molts morts. No 
necessitem grans infraes-
tructures ni traçats nous sinó 
una carretera amb un mínim 
de sis metres d’amplada. 

Com va viure el procés 
d’elecció de la presidència 
del Consorci?

Em va saber molt greu, 
aquell dia a l’hora de les 
votacions jo no sabia res i 
quedar d’aquella forma no 
em va agradar gens. No són 
maneres de fer, penso.

Com creu que aniran 
aquests quatre anys?

Jo espero que el Consorci 
tiri endavant i que anem 
units. Potser hi anirem més 
ara que no pas com havíem 
estat una altra temporada.

I la comarca del Lluçanès?
Es vol mirar de fer alguna 

comarca pilot, no amb un 
consell comarcal com es 
coneix fins ara, sinó una cosa 
diferent.

El seu municipi va dir ‘no’ 
a la comarca...

Va sortir que no i per ser 
comarca s’hauria de tornar a 
fer un altre referèndum.

Es tornarà a presentar?
Penso que aquest és l’últim 

mandat. Però crec que era en 
el segon que vaig dir que lo 
meu era fer-ne tres, vull dir 
que no puc dir gaire res. Soc 
gran, he de donar pas i sem-
bla que hi haurà continuïtat. 
He de dir que hi he disfrutat. 

urbà de l’Alou. També volem 
que arribi la fibra òptica a 
tothom, tant al nucli com 
a pagès. És un projecte una 
mica ambiciós però creiem 
que és essencial. També hi ha 
pendent fer la depuradora. 
I tenim camins de les cases 
de pagès als quals faria falta 
un bon repàs. Hi ha a més 
el mirador dels Munts, un 
projecte de caire més comar-
cal. Al santuari dels Munts 
hi va molta gent a veure el 
paisatge, que és molt maco. 
Això són fons europeus, hi 
posen el 50%. Llavors està-
vem negociant què hi posava 
la Generalitat i la Diputació, 
però tot això crec que també 
ha quedat parat i no sabem 
quan es tornarà a engegar.

Fa un temps hi va haver 
polèmica per l’arranjament 
de la carretera i la tala d’ar-
bres. Com està el projecte?

El passeig arribant a Sant 
Boi, en terme de Sant Agustí, 
està fet i ha quedat bé. L’únic 
és que les alzines que van 
plantar no van viure. Ara hi 
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FARMÀCIES 

Vic

✚ALIBERCH

Rda. Camprodon, 36 | dia 6

✚BARNOLAS

Rbla. del Carme, 37 | dia 7

✚TERRICABRAS

C. Dr. Candi Bayés, 60 | dia 8

✚ARUMÍ

Pl. Divina Pastora, 5 | dia 9

Torelló

✚BARDOLET

C. Canigó, 72 | dia 6

✚ESTUDIS

C. Anselm Clavé, 2 | dia 7

✚ACEVES

C. Prat de la Riba, 1  | dia 8

✚NOFRÉ

C. Manlleu, 31 | dia 9

Tona

✚VILELLA

C. Seva, 1 | dies 6, 7, 8 i 9

Roda de Ter

✚TORRENT	

Plaça Major, 7 | dies 6, 7, 8 

i 9

Manlleu

✚FERRER	CHAMBÓ

Plaça Fra Bernadí, 19 | dia 6

✚ASSUMPTA	AUTET

C. Font, 15 | dia 7

✚MARTA

Avinguda Roma, 100-102 | 

dia 8

✚PIUS	CORNELLAS

Ctra. Olot, 61 | dia 9

Olost

✚LÓPEZ

Passeig Dr. Lleopart, 4 | dies 

7 i 9

Prats de Lluçanès

✚VIVER

C. Major, 35  | dies 6 i 8

St. Quirze de Besora

✚BESORA,	SCP	

C. del Pont, 45 | dies 6, 7, 8 i 9

Ripoll

 ✚RIERA

C. Tarragona, 12 | dies 6, 7, 

8 i 9

St. Joan Abadesses

✚CAMPRUBÍ

C. Ramon d’Urg, 56 | dies 6, 

7, 8 i 9

Mots encreuats Per Pau Vidal

HORITZONTALS: 1. És quan dinaves a la 
platja, aquells feliços setanta, que en veies 
moltes per la sorra / 2. Partícula fonamental 
necessària per fer un trineu. Antiga veïna de 
la celta / 3. Un mínim de discreció. Periodis-
ta explicant què ha fet aquestes festes. I un 
mínim de raó / 4. Estranya fase, la que capgira 
l’anglès segur. La casa preferida del davanter 
centre / 5. Si fa castells el tracten de capgròs. 
Així ho tens, si vols bistec tàrtar / 6. Pista 
de ball del talb. Càpsula d’algunes plantes 
d’on neixen insectes elatèrids / 7. Sol•licitud 
col•lectiva que fa molta remor. Quina pudor 
de pixat, en aquest conducte! / 8. Es posa 
davant del bar perquè és a dintre. No l’ha 
castigat ningú, en aquest / 9. En plena vida. 
Mediocritat de pintor. La malmesa i la inco-
neguda / 10. Mobles fabricats per l’Illescas 
i en Kaspàrov. Funcionari romà encarregat 
d’amagar el gelat / 11. Ballaruga balear. Trans-
formació dels objectes molt del gust del pirò-
man. Mor a palau / 12. Vidre de cotxe de poli. 
Família d’herbes de fi culinària / 13. Aparenta 
d’alguna manera ser una tossuda. Per naltros 
un condiment, però pels anglesos tot.

VERTICALS: 1. Sempre arriba amb vint-
i-quatre hores de retard. No hi ha adverbi 
més dolent / 2. Molta set. Atapeïda com una 

ensaïmada. Símptomes de peritonitis / 3. 
Com a institució per protegir orfes té cura 
de la roba i tot. Paorós monstre emergint de 
les baixures / 4. Rebuda urgentment. Mem-
bre d’una església no singular ans angular 
/ 5. Del nard al nord. Bullangós, avalotador, 
cridaner. De tot una mica / 6. Com a joc 
d’habilitat és demoníac. Separa la terra del 
dia abans de l’Eco / 7. Pilar prim. Illencs que 
l’Enric Casasses va retratar fosforescents. 
Linòleum solidificat / 8. És al nitrogen com 
al farciment el farcit. Darrere de l’Àngela, 
l’estació / 9. Vestimenta que es posa pels 
peus. La petita s’avé amb la mitjana, però no 
amb la gran / 10. Relíquia cristiana espe-
cialment venerada a Mèxic. Vora feta d’un 
raig / 11. A finals de gener. Urbanitat que a 
Portugal té qualsevol criatura. Quaranta-nou 
romans / 12. Xivarri a la flamenca. Literal, de 
la primera a l’última lletra.

1.- Els dibuixos s’han de presentar en folis o cartolines mida 
A-4, en format HORITZONTAL. Cada dibuix ha de portar 
el nom i cognoms del nen/a, edat i població. També el nom 
de l’escola i el telèfon.

2.- La temàtica és: “Una aventura emocionant”. La tècnica 
és lliure i també el material a utilitzar: retoladors, colors, 
aquarel·les...

3.- Cada mes, de novembre a maig, s’escolliran dos dibuixos 
com a finalistes, que es publicaran a les pàgines d’EL 9 
+PETIT. Tots els dibuixos finalistes participaran, a principis 
de juny, a la gran final, on un jurat especialitzat escollirà el 
dibuix guanyador. Hi haurà un premi individual per a 
l’alumne, quatre entrades per anar al Parc d’Atraccions 
Tibidabo i una subscripció a EL 9 NOU i un lot de llibres per 
a l’escola.

4.- Els dibuixos cal fer-los arribar, cada mes, a la redacció 
d’EL 9 NOU (pl. de la Catedral, 2, de Vic), en horari 
d’oficina

5.- Només podran participar en el concurs les escoles de les 
comarques d’Osona i el Ripollès. 

Al facilitar les vostres dades accepteu expressament la política de
privacitat de Premsa d’Osona, SA, que podeu consultar a www.el9nou.cat

Participeu en el concurs de dibuix 
escolar que organitza cada mes

Hi haurà un regal per al 
guanyador/a i ajudareu a ampliar 
la biblioteca de l’escola amb una 
col·lecció de llibres i una 
subscripció anual a

Regal per al GUANYADOR/A:
quatre entrades
per anar al

Regal per a l’ESCOLA:

Subscripció a

i un LOT DE LLIBRES

Concurs de dibuix

Una aventura
emocionant

Tema:

Per a nens i nenes de 8 a 14 anys

BASES

 També el podeu enviar per correu electrònic a
marqueting@vic.el9nou.com
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J. Dinarès i Prat
Metge–Uròleg

UROLOGIA GENERAL I INFANTIL

UROLOGIA

HORES CONVINGUDES
dinaresvic@hotmail.com

Rda. Camprodon, 26 • Escala D. baixos
VIC - 93 885 27 56

C. Macià Bonaplata, 4 • Escala B2, 2n 1a
Ripoll - 972 71 43 54 (edifici Casino)

DERMATOLOGIA
Dr. Josep M. Arimany

Dra. M. A. González-Enseñat
- Dermatologia 

i Dermatologia PeDiàtrica
- teràpia fotodinàmica - làser
rambla Hospital, 4, pral. 1a

tel. 93 885 24 36 - 08500 Vic

Horari de 8 a 20h
C. Gallissà, 19 - Tel. 93 883 23 04

www.synlab.es

Anàlisis Clíniques
Microbiològiques, hematològiques, 
hormonals, bioquímiques, 
toxicològiques, immunològiques.

Fem analítiques per mútues i privats.

OFTALMOLOGIA

Dr. RAFART ARUMÍ

• OFTALMOLOGIA GeneRAL
• cIRURGIA OcULAR

Clínica de Vic
Rda. Francesc Camprodon, 4, 3a planta

VIC - Tel. 93 885 55 09

C. Josep M. Selva, 2 - Vic
Tel. 93 889 50 59 - osonament.cat

Dr. Oriol Parés
ANGIOLOGIA i CIRURGIA VASCULAR

MALALTIES CIRCULATÒRIES
Varius (ChIVA, estètica...)
edema limfàtic, úlceres...

CONCERT AMB MÚTUES

Vic - Bayés Consultori Tel. 93 889 22 29
Vic - Clínica de Vic - Bayés Clínica Tel. 93 881 65 00
Manlleu - Centre Mèdic Manlleu Tel. 93 851 41 11

OTORINOLARINGOLOGIA
Dr. Josep Molera Blanch

GOLA - NAS - OÏDA

HORES CONVINGUDES

Pl. Estació, 8, entresòl - VIC

Tel. 93 885 26 21

Clínica Sant Josep - Vic - Tel. 93 886 17 00

· Cirurgia pròtesi genoll i maluc · Artroscòpia genoll, 

espatlla i turmell · Ortopèdia infantil · 

Tractament de patologies esportives 
amb factors de creixement

Dr. Ramon Vilaró Portet

ESPECIALISTA EN CIRURGIA 
ORTOPÈDICA i TRAUMATOLOGIA

Col. 15379

PODOLOGIA:

Sílvia Nieto Pl. Santa Clara, 6 93 886 10 55

Marta Serra Bisbe Strauch, 16 93 889 46 02 Mútues i Privats (CEMAV)

Ivonne Alonso Pg. Generalitat, 26 93 885 46 52

Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Bisbe Strauch, 16 93 889 46 02 Mútues i Privats (CEMAV)

TERÀPIA VISUAL

Martina Sans Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Roger Verdaguer Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Pl. Sta. Clara, 6
93 886 10 55

Pg.Generalitat, 26
93 885 46 52

Rbla. Davallades, 5
93 885 47 22

C. Nou, 43
93 886 10 55

VIC

GUIA MÈDICA

Vols ser-hi?
Tel. 93 889 49 49

• Anàlisis Bioquímiques, Hematològiques, 
Microbiològiques-Parasitològiques.

 • Citogenètica, al·lèrgia, hormones, fertilitat.
 • Anàlisis d’aigua de consum humà

ISO 9001:2015.

Concertat amb les principals 
Mútues i Companyies d'Assegurances

e-mail: laboratorio.fargas@synlab.es

Horari: Diari de 8 a 15 i de 16 a 18 h.
 Dissabtes de 9 a 13 h.

Tel. 93 885 08 08 . C. Morgades, 23, baixos - Vic

ANÀLISIS CLÍNIQUES
LABORATORI Dr. FARGAS

Plaça Catedral, 9 - VIC
Tel. 93 889 22 29

www.bayesconsultori.cat
Nou servei de CITA WEB

MEDICINA DE CAPÇALERA
- Dra. A. Ramos
- Dra. C. Álvarez
- Dra. S. Martínez de Arenzana
- Dr. V. Canal

ASSISTÈNCIA D'INFERMERIA
Pressió arterial, injeccions, etc.

REvISIoNS gENERALS

PRovES CoMPLEMENTÀRIES
• ENDoSCòPIA amb anestèsia

- Dr. R. Barniol
• ECogRAFIA

Ecocardiografia doppler 
Ecografia general, ginecològica 4D
Transrectal, Transvaginal Ginecològica 
Abdominal
Troncs supraaòrtics

• PRovES D'ESFoRÇ
• HoLTER E.C.g.
• HoLTER PRESSIÓ (MAPA)
• DENSIToMETRIA
• URoDINAMIA
• CISToSCòPIES/

HISTERoSCòPIES
• RADIogRAFIES
• AMNIoCENTESIS

EspEcialistEs
Cardiologia Prof. A. Bayés de Luna, Prof. T. Bayés 

Genís, Dr. J. Riba, Dr. P. Codina
Cardiologia pediàtrica Dr. F. Rosés
Medicina interna i geriatria Dr. J. Brugués, Dr. R. Pujol
Neurologia Dr. A. Arboix, Dra. A. Bayés
Reumatologia Dr. R. Sanmartí, Dr. J. Rodríguez
Aparell digestiu Dr. R. Barniol
Oncologia Dr. E. Batiste-Alentorn
Endocrinologia Dr. I. Saigí
Dermatologia Prof. A. Castells, Dr. J. Arimany, Dr. R. 

Torné, Dra. L. Canal
Dermatoestètica Dra. L. Canal i Dra. E. Quintana
Psiquiatria Dr. J. del Río, Dra. M. Aubareda
Psiquiatria infantil i juvenil Dr. P. Tàpias
Al·lèrgia-immunologia clínica Dra. A. Sala 
Al·lèrgia pediàtrica Dra. A. López
Pediatria Dr. P. Domènech, Dra. A. López
Ginecologia i Obstetrícia     Dr. R. Rovira, Dr. J. Grau
Ginecologia i reproducció assistida Dr. X. Saura, Dra. N. Gil, Dra. N. Murcia
Urologia Dr. J. Fernández-Zuazu
Angiologia i cirurgia vascular Dr. O. Parés
Otorrinolaringologia Dr. M. Molinero, Dr. J. Camprubí
Oftalmologia Dr. J. Tell, Dr. S. Bofill
Oftalmologia infantil Dra. M. Vidal
Traumatologia Dr. Ll. Guillamet, Dr. F. Díaz, Dr. G. Bori
Pneumologia Dra. S. Molina, Dr. Joan Serra
Cirurgia general Dr. J. Molinas
Cirurgia oral i maxil·lofacial Dr. C. Bassas
Cirurgia estètica i reparadora Dra. A. Torres, Dra. N. González, Dr. P. Bosacoma
Clínica del dolor Dra. M. Jiménez
Psicogeriatria Dr. F. Escabia
Medicina de família Dr. J. Fontarnau
Medicina del son Dra. Ester Tió
Anestesiologia Dr. J. de Ferrer, Dra. M. Jiménez, Dra. T. Planella
Psicologia Llic. P. Borrat
Psicologia infantil Llic. I. Verdaguer
Neuropsicologia Llic. I. Sala
Psicologia transpersonal Llic. M. Pellicer
Dietètica i nutrició Dra. E. Quintana
Podologia Sra. C. Sallent
Logopèdia Sra. M. Mauri
Fisioteràpia Sra. C. Garolera, Sra. M. Torra, Sra. A. Soler, Sra. M. Parra
Òptic-Optometrista Sra. A. Grifell
Anàlisis clíniques Dr. J. Fargas

GUIA MÈDICA Si voleu ser-hi truqueu al 
93 889 49 49

De 0 a 3 anys:
Quan els nadons encara no tenen 
dents, després de cada ingesta, se 
li poden netejar les genives amb 
una gasa humida o uns didals de 
silicona. L’ús d’anells refrigerables 
per mossegar poden alleujar les 
molèsties associades a l’erupció 
de les dents temporals, així com 
bàlsams específics per a genives 
de nadons.
Des de l’aparició de la primera dent 
és necessari que un adult comenci 
a raspallar les dents. S’ha d’emprar 
un raspall pediàtric i pasta dentífri-
ca en una quantitat mínima: la mida 
d’un gra d’arròs. Les recomana-
cions actuals recomanen que la 
pasta contingui 1.000 ppm de fluor. 
L’evidència científica disponible ha 
demostrat la ineficàcia enfront de 
la protecció de la càries de pastes 
amb menor contingut de fluor i 
sense ell.
Respecte a l’ús del xumet, no ha 
d’allargar-se fins més enllà dels 3 
anys (l’ideal seria abandonar el seu 
ús complerts els 2 anys) ja que, a 
banda d’alterar la posició de les 
dents, pot produir malformacions 
en els ossos de la cavitat oral 
(mandíbula i maxil·lars). El mateix 
és aplicable a l’hàbit de succionar 
el dit o a l’ús del biberó. A partir de 
l’any es recomana introduir l’ús de 
gots adaptats per promoure el seu 
ús i desincentivar el del biberó.

Dels 3 als 6 anys:
En aquest període la dentició tem-
poral està completa i és el moment 
idoni per adquirir i integrar l’hàbit 

de raspallar-se les dents. És reco-
manable que ho faci al costat d’un 
adult que també es raspalli, ja que 
per imitació adquireixen l’hàbit amb 
facilitat, o amb alguns recursos que 
ho incentivin, com ara aplicacions, 
jocs o cançons. Aquest adult a 
banda de supervisar el raspallat 
haurà d’ajudar a completar-lo.
En comptes de la mida d’un gra 
d’arròs, la quantitat de pasta de 
dents fluorada ha de ser similar a la 
mida d’un pèsol i amb una concen-
tració de 1.000 ppm de fluor.

A partir dels 6 anys:
Aquesta és l’edat que comencen a 
erupcionar les dents definitives, un 
procés que finalitza al voltant dels 
12 anys, excloent els queixals del 
seny.
A partir d’aquesta edat es recoma-
na que la pasta dentífrica contin-
gui 1.450 ppm de fluor, i la seva 
quantitat ha de ser de la mida d’un 
cigró. Tanmateix, és aconsellable 
supervisar el raspallat de dents 
per part d’un adult fins als 8 anys 
aproximadament que és quan asso-
leixen la coordinació suficient. Cal 
tenir en consideració que es pot 
modular en funció del grau de ma-
duresa, els hàbits adquirits i el risc 
individual de càries. Igualment, l’ús 
de col·lutoris hauria de ser prescrit 
en funció d’aquestes variables com 
a tractament complementari, mai 
com a substitutiu del raspallat. Es 
considera que a partir dels 6 anys 
els infants controlen suficientment 
els reflexos de deglució i d’escopir 
per emprar-los amb seguretat.

Consells
de salut 

buCodental 
infantil

Pautes d’higiene oral segons l’edat
Totes elles tenen l’objectiu comú d’eliminar la placa bacteriana o 
biofilm dental per tal de prevenir l’aparició de les dues patologies 
bucodentals més freqüents en la infància: la càries i la gingivitis 
(inflamació i sagnat gingival). També es donen algunes pautes per 
prevenir, en la mesura del possible, maloclusions (alteracions en 
la morfologia dels maxil·lars i la posició de les dents).



NOU9EL pUbLicitat

#LaCaritatNoTanca

Si en aquesta situació que estem vivint ne-

cessites orientació  i/o suport en necessi-

tats més bàsiques, en aspectes jurídics, en 

aspectes de feina, habitatge i/o de suport 

als teus �lls, o simplement et trobes sol/a

truca’ns o deixa el teu missatge de veu  o 
contacta'ns per whatsapp

650866402Teniu temps d’enviar-los a:
marqueting@vic.el9nou.com fins al 20-4-20.
Penseu a posar-nos el vostre nom, cognoms
i la població.

Si tens entre 8 i 14 anys, fes-nos arribar els teus 
escrits per explicar què fas aquests dies a casa.

En farem una selecció i els publicarem a
                           del 24-4-20.

Dilluns, 6 d’abril de 202030

Guies de SERVEIS
si voleu ser-hi
truqueu al
93 889 49 49
93 860 30 20

Per anunciar-vos a

truqueu al

93 889 49 49

Per anunciar-vos a

truqueu al

93 889 49 49

Compro pisos
al Comptat

24 / 48 hores
joan 617 28 08 50

Ctra. N-152, km 75,6 - LES MASIES DE VOLTREGÀ

93 857 11 53 - 93 850 24 70
US OFERIM ELS NOSTRES SERVEIS
- COMPRA DE VEHICLES ACCIDENTATS
- RETIRADA DE VEHICLES USATS PER DESBALLESTAMENT
- TRAMITACIÓ DE BAIXES DEFINITIVES
- VENDA DE RECANVIS D'OCASIÓ

Per a més informació, truqui'ns als telèfons:
                                                           93 857 11 53

   93 857 06 10
                                                           Fax 93 850 24 70

www.desguaceslagleva.com
Botiga on-line

DESEMBUSSOS
i FOSSES SÈPTIQUES

Ctra. Sant Hipòlit, km. 4,100 - GURB

Tel. 93 886 24 78
www.terricabras.cat

• Servei de 
guardamobles

• Especialistes
en muntatge i 
desmuntatge

   de mobles

C. Canigó, 83, 4t 3a - Tel. 619 35 79 73 - 675 92 13 76 - VIC

Tel. 630 96 42 84 - 93 857 03 74 - contacte@neida.catDESEMBUSSOS, NETEGES i TraNSpOrT D’aiGUa

    Es lloga
casa dE pagès a Tona
Per a caps de setmana i per a 
tot tipus de celebracions. També 
lloguem dues sales per un dia.
pEr a més informació
639 37 66 12 · 93 851 55 20

Tel. 93 854 11 69
Av. Països Catalans, 5 B - VIC

www.girbauconsu ng.com
girbau@girbauconsu ng.com

Agricultura i Ramaderia 
Ecològica (PAC)
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LA PROGRAMACIÓ D’AQUESTA SETMANA

Dilluns 6

6.00 CAMINANT PER 
CATALUNYA. Serra del Montsià. 
6.30 GAUDEIX LA FESTA. El 
patumaire sona a casa. 
7.00 CARRETERES. C-62. 
7.30 DES DEL CAMPANAR. 
Sant Julià de Vilatorta. 
8.00 NOTÍCIES EN XARXA.  
9.00 TERRITORI 17. Magazín. 
Presenten: Vicenç Bigas i Jordi 
Sunyer. 
12.00 GAUDEIX LA FESTA.  
12.30 TERRITORI CONTEMPO-
RANI. Presenta: Martí Sales. 
13.00 TELÓ DE FONS. La Mos-
tra d’Igualada. 
13.30 AVENTURA’T. El Vihren, 
el pic més alt de Bulgària. 
14.00 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu.  
14.30 DIBUIXOS ANIMATS. 
LMN’S, Monster Allergy i Zum-
bers. 
15.30 CALAIX DE SASTRE. 
Infantil. Espai de manualitats. 
16.00 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu.  
16.30 DES DEL CAMPANAR. 
Torelló. Presenta: Xevi Cervera. 
17.00 CARRETERES. C-31N. 
17.30 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu.  
18.00 PLE MUNICIPAL DE VIC. 
Sessió telemàtica. En directe.
19.00 CONNECTI.CAT.  
20.00 DE TEE A GRENN. Golf. 
20.30 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu.  
21.00 DES DEL CAMPANAR. 
21.30 CARRETERES. C-31N. 
22.00 FEM UN MUSICAL. Totes 
volen fer coses molt pitjors. 
22.30 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu.  
23.00 TERRITORI CONTEMPO-
RANI. Presenta: Martí Sales. 
23.30 PAISATGES ENCREUATS.
0.00 GAUDEIX LA FESTA. 
0.30 AL DIA CATALUNYA CEN-
TRAL. Informatiu.  
1.00 CONNECTI.CAT.  
2.00 DE TEE A GREEN. Golf.  
2.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC.   

Dimarts 7

6.00 AL DIA CATALUNYA CEN-
TRAL. Informatiu.  

6.30 DE TEE A GREEN. Golf. 
7.00 CARRETERES. C-31N. 
7.30 DES DEL CAMPANAR. 
8.00 NOTÍCIES EN XARXA. 
9.00 TERRITORI 17. Magazín. 

12.00 VIC, SENSE EL MERCAT 
DEL RAM. Reportatge. 
13.00 FEM UN MUSICAL.  
13.30 MEMÒRIES DEL TER. 
Manlleuencs. 
14.00 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu.  
14.30 DIBUIXOS ANIMATS.  
15.30 CALAIX DE SASTRE.  
16.00 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu.  
16.30 DES DEL CAMPANAR. 
Rupit. 
17.00 CARRETERES. C-153. 
17.30 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu.  
18.00 DES DEL CAMPANAR.  
18.30 VOLTA I VOLTA. Cuina. 
19.00 CONNECTI.CAT.  
20.00 TERRITORI CONTEMPO-
RANI. Presenta: Martí Sales. 
20.30 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu.  
21.00 DES DEL CAMPANAR. 
21.30 CARRETERES. C-153. 
22.00 MEMÒRIES DEL TER. 
22.30 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. 
23.00 TERRITORI CONTEMPO-
RANI.  Presenta: Martí Sales.
23.30 PAISATGES ENCREUATS.
0.00 MEMÒRIES DEL TER. 
0.30 AL DIA CATALUNYA CEN-
TRAL. Informatiu. 
1.00 CONNECTI.CAT.  
2.00 TERRITORI CONTEMPO-
RANI. Presenta: Martí Sales.  
2.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC.   

Dimecres 8

6.00 AL DIA CATALUNYA CEN-

TRAL. Informatiu.  
6.30 PAISATGES ENCREUATS. 
7.00 CARRETERES. C-153. 
7.30 DES DEL CAMPANAR. 
8.00 NOTÍCIES EN XARXA. 
Informatiu matinal.  
9.00 TERRITORI 17. Magazín. 
12.00 FEM UN MUSICAL. Grea-
se i el sexe dels àngels. 
12.30 TERRITORI CONTEMPO-
RANI. Presenta: Martí Sales. 
13.00 MEMÒRIES DEL TER. 
13.30 CAMINANT PER 
CATALUNYA. Serra Cavallera. 
14.00 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. 
14.30 DIBUIXOS ANIMATS. 
15.30 CALAIX DE SASTRE.  
16.00 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. 
16.30 DES DEL CAMPANAR. 
Gurb. 
17.00 CARRETERES. C-66. 
17.30 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. 
18.00 DES DEL CAMPANAR. 

18.30 ENS QUEDEM A CASA. 
19.00 CONNECTI.CAT.  
20.00 AVENTURA’T.  
20.30 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu.  
21.00 DES DEL CAMPANAR. 
21.30 CARRETERES. C-66. 
22.00 CAMINANT PER 
CATALUNYA. Serra Cavallera. 
22.30 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu.  
23.00 TERRITORI CONTEMPO-
RANI. Presenta: Martí Sales. 
23.30 PAISATGES ENCREUATS. 
0.00 AVENTURA’T.  
0.30 AL DIA CATALUNYA CEN-
TRAL. Informatiu.
1.00 CONNECTI.CAT. 
2.00 CAMINANT PER 
CATALUNYA. Serra Cavallera. 
2.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC.

El primer ple de 
Vic telemàtic
L’Ajuntament de Vic cele-
bra aquest dilluns el seu 
primer ple telemàtic. Es 
podrà seguir en directe. 

Ple municipal de Vic 
dilluns, 18.00

Cada matí, 
‘Territori 17’
Vicenç Bigas i Jordi Sunyer 
presenten el magazín diari 
d’actualitat i entreteni-
ment. 

Territori 17 
de dilluns a dijous, 9.00

L’actualitat diària, 
al migdia i al vespre
Les notícies d’Osona i la 
resta de comarques cen-
trals, puntualment cada 
dia. 

Al dia Catalunya Central 
de dl. a dj., 14.00 i 20.30

Una hora i mitja 
per als més petits
Una hora de dibuixos ani-
mats (LMN’S, Monster Allergy 
i Zumbers), i mitja hora de 
manualitats, cada dia. 

Dibuixos i Calaix de sastre 
de dilluns a dijous, 14.30

‘Connecti.cat’, 
cada tarda
Enginy, solidaritat i altres 
històries que neixen a l’en-
torn de la crisi sanitària, 
cada tarda. 

Connecti.cat 
de dilluns a dijous, 19.00

33.545

ES58 0049 1806 90 2212083714

G R À C I E S# C R E U R O J A R E S P O N

www.cruzroja.es
www.creuroja.org

+150
36
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Quan rememora el passat Tomás Mele-
ro es reconeix “corrent i saltant, i molt 
més encara si hi havia una pilota en 
joc”. Aquell jove que estudiava als Sale-
sians va tenir clar de ben jove que els 
llibres no li cridaven l’atenció, però que 
cada vegada que sonava la campana per 
sortir al pati ell era dels primers. Havia 
nascut a Ripoll a finals d’octubre de 
1954, fill de José, un navarrès, i Juana, 
andalusa de Jaén. Ell va ser el primogè-
nit. Més tard va arribar el seu germà, 
Juan.

 D’aquells partits al pati dels Salesi-
ans va aprendre a fer-se un lloc per cul-
minar una bona jugada enmig de cen-
tenars d’altres nois d’equips diferents 
però amb la mateixa bata de ratlles que 
confluïen alhora en partits simultanis. 
Intuint que el futbol se li donava bé, 
va posar-hi cor i ànima. El seu primer 
equip va ser el de l’antiga OJE, amb la 
il·lusió d’accedir al primer equip del CF 
Ripoll. En etapa juvenil la UE Olot va 
endur-se’l a ell i dos companys més a 
fer una prova, i els va tenir cedits una 
temporada al seu filial Montagut. Els 

set anys que va jugar a la capital de la 
Garrotxa li van servir per fer-se com 
a jugador. “Guardo molt bon record 
d’aquella època, tant per l’equip com 
per la gent que ens envoltava i que ens 

va tractar sempre amb molt d’afecte”, 
explica Melero. A Olot va coincidir 
amb altres jugadors ripollesos com 
Martínez, Guillamet, Casals o Danti, 
amb qui cada dos dies viatjaven en un 
o dos cotxes des de Ripoll per entrenar-
s’hi.

Quan va complir 25 anys va creure 
que havia arribat el moment de fer 
un pas endavant. La temporada 1980-
81 va incorporar-se a la plantilla de 
l’Andorra, que acabava d’ascendir a 
Segona Divisió B. Hi va signar un con-

tracte de tres anys amb intenció de 
tornar quan els acabés, però les seves 
prestacions a l’equip van perllongar-li 
l’estada. 

Cada dilluns no eren pocs els ripolle-
sos pendents dels diaris esportius per 
buscar-hi les cròniques de l’Andorra i 
veure com li havia anat el partit a un 
Tomás que pràcticament sempre va ser-
hi titular. Tot i jugar de defensa no va 
ser mai expulsat. Fins i tot es va espe-
cular amb la possibilitat que fitxés pel 
Real Zaragoza, una operació que no es 
va acabar concretant. 

Durant aquella etapa es va casar 
amb Mari Carmen, va tenir dues filles, 
Meritxell i Jessica, i més endavant ha 
sigut avi de Guiomar, “que em té boig”. 
Va muntar una empresa de lampisteria 
i calefacció, de la qual ja s’ha jubilat. 
Melero continua vivint a Andorra, però 
torna sovint a Ripoll on encara li queda 
família i amics amb qui es veu de tant 
en tant, i afirma que continua “mirant 
el futur amb il·lusió”. 

Jordi Remolins

“Em continuo 
mirant el futur amb 

il·lusió”

Andorra la Vella, Andorra

De Ripoll a Andorra la Vella

El futbol s’ha convertit en l’opi 
de moltes persones que en 
necessiten la seva dosi setma-
nal. El ripollès Tomás Melero 
també hi estava enganxat, 
però a sobre la gespa. Gràcies 
a aquest esport va tenir la pos-
sibilitat de fer el salt al futbol 
professional, i establir-se a un 
petit país que sovint tenim obli-
dat, Andorra.

TOMÁS MELERO
Els jefes de les policies 
locals, i els regidors del 
ram, sempre diuen que 
són policia de servei. 
Aquests dies, però, se’n 
pot donar fe. Molts 
agents no s’haurien 
imaginat mai circular 
amb el cotxe patrulla 
pel mig de Vic o de 
Manlleu amb les sire-
nes posades i la gent... 
aplaudint-los als bal-
cons! Està passant.

A l’hora que el presi-
dent de Fires i Mercats 
de Vic i també regidor 
d’Esports, Titi Roca, 
hauria d’haver estat 
inaugurant dissabte el 
Mercat del Ram, estava 
fent entrega al Consor-
ci Hospitalari de Vic 
d’un pavelló convertit 
en un hospital. Deia 
que n’estava orgullós, 
però en aquest context 
no és el mateix.

El Mercat del Ram

Si tot fos normal, aquest 
diumenge a la nit hau-
ríem tornat a veure 
passar des de la finestra 
d’EL 9 NOU, coinci-
dint amb el tancament 
d’aquesta edició, l’ano-
menada Processó del 
Silenci de Vic. Aquesta 
vegada ens quedem 
sense contemplar ni 
papus ni armats, però 
de silenci i recolliment, 
tant com vulguis.

El silenci

Els de l’ADF Congost 
han decidit aquest cap 
de setmana animar les 
tardes de confinament 
amb un equip de música 
que van remolcant amb 
el tot terreny pels car-
rers dels Hostalets. Clar 
que insistir amb la can-
çó “una mordidita en tu 
boquita” no seria el més 
aconsellable per evitar 
el contagi del virus.

La cançó

La policia

Cromos
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